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Pozvánka na připravované akce

Vážení občané Hluku,
vítám vás na stránkách prvního čísla letošních 

Hluckých novin v době, kdy se začíná probouzet jar-
ní příroda a zimní období je snad za námi. Píšu vám 
v době, kdy jsme před několika málo dny spolu se 
zastupiteli schválili rozpočet na rok 2018 obsahující 
několik zásadních investičních akcí. Schválení tak fi-
nančně velkého rozpočtu bylo pro celé vedení města 
velmi odpovědným krokem. Odpovědným krokem, 
který je nezbytný pro další rozvoj našeho města. Chci 
poděkovat především zastupitelům, kteří o rozpočtu 
rozhodovali a uvědomili si aktuální stav potřeb na-
šich občanů, včetně nutnosti dofinancování rozpoč-
tu z cizích zdrojů. V současné době má město Hluk 
celkem schválené dva úvěry, a to 17 a 27 mil. korun. 
Převážnou část čerpání z těchto úvěrů bychom měli 
uskutečnit do konce tohoto kalendářního roku. V tom-
to čísle Hluckých novin je stručně popsáno několik in-
vestičních akcí. Slibuji, že vás o těch zásadních budu 
v průběhu tohoto roku na stránkách našich novin po-
drobněji informovat. To co jsme si se zastupiteli před-
sevzali pro tento rok, nebude zcela snadné, ale věřím, 
že se nám naplánované akce podaří uskutečnit. Při 
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realizaci některých akcí bych vás rád požádal o po-
chopení a toleranci, tak jak to již někteří z vás v této 
době zakouší např. při realizaci rekonstrukce chodní-
ků v ulici Hlavní. 

Jsem přesvědčen, že máme krásné město, o které 
se musíme starat s péčí řádného hospodáře. Tato sta-
rost nikdy neustane. Proto se v Hluku stále něco za-
měřuje, staví, bourá a rekonstruuje. Převážná většina 
vás občanů máte krásně zrekonstruované své domo-
vy a určitou část pochopení a tolerance jste museli při 
rekonstrukci snášet taktéž. Zkusme si tedy, my Hluča-
né, bez rozdílu věku, dát takové předsevzetí. Buďme 
více chápavější – tedy více naslouchejme, více čtěme, 
více přemýšlejme, víc se o věci zajímejme, ale ne vše 
jenom sdílejme na sociálních sítích a kritizujme. Buď-
me více tolerantní, ale ne lhostejní. K předsevzetí vás 
vybízím ne proto, abyste si nechodili stěžovat na úřad, 
ale proto, aby se vám i mně v Hluku lépe žilo. Abyste se 
každý den mohli usmát a pozdravit se např. se sousedy 
a ne se jim vyhnuli. Abyste měli uvnitř sebe klid, protože 
ten vám pomůže vidět věci důležité a podstatné.

Ing. Martin Křižan
starosta

22. 3. Šikovný háček městská knihovna
25. 3.  Malované vajíčko na červenéj šňůrce  památkové domky
29. 3. Kraslice, jak je neznáte dům dětí a mládeže
1. 4. Košt slivovice tvrz
7. 4.  Zemské finále mažoretek (sóla, dua) sportovní hala
9. 4. Hlucký slavíček tvrz
14. 4. Bazar krojů  tvrz
14. 4. Loutková pohádka divadla Emil městské kino
17. 4.  Vítání jara (seniorská beseda) tvrz
30. 4. Hucký bombóz městské kino
6. 5. Už je tu máj  sportovní hala 
15. 5.   Den matek (seniorská beseda) tvrz
19. 6.  Konec školního roku (seniorská beseda) tvrz

Více informací na www.mestohluk.cz
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Z jednání zastupitelstva
 Akustika v Základní umělecké škole Hluk

Základní umělecká škola zahájila svou činnost v září 
loňského roku. Po prvních hodinách upozornili učitelé 
hudebních oborů na špatnou akustiku v některých učeb-
nách. Problém vyvstal při vyučování ve dvou sousedících 
místnostech. Při hře na hudební nástroje se reprodukce 
hudby nesla celým patrem, propustnost zvuku se dostala 
na neúnosnou míru.

Vedení města si nechalo vypracovat akustický posudek 
o měření vzduchové neprůzvučnosti. Tento posudek vypra-
covala firma Sonning, zastoupená Ing. Jan Tučkem, která 
zjistila, že naměřená jednočíselná hodnota vážené stavební 
neprůzvučnosti R´W = 44 dB oproti požadavku na neprů-
zvučnost konstrukce, která činí R´W ≥ 57 dB, dle stávající 
normy ČSN 73 0532, nevyhovuje. Firma Sonning zároveň 
navrhla řešení vzniklé situace. 

Výsledek šetření byl pro vedení města překvapivý, proto-
že návrhy rekonstrukce kina měl na starosti zkušený projek-
tant Petr Vaculík z Uherského Hradiště. Projektant ve svých 
studiích postupoval stejným způsobem jako u projektu Zá-
kladní umělecké školy Slovácko v Uherském Hradišti. Dle 
něj předložené plány splňují standardní zvukovou izolaci. 
Pro samotného projektanta je situace v hlucké základní 
škole nemilým překvapením. Otázkou je, proč stejné navr-
žené řešení, které se uplatňuje v Uherském Hradišti, v Hlu-
ku nefunguje? Odpovědnosti se nezříká, naopak, hlásí se 
k částečné nápravě vzniklé situace.

 V návaznosti na výsledek akustického posudku obdrže-
lo město Hluk nabídku firmy Zess, která prováděla celou 
stavbu, na hlukovou izolaci. Tato nabídka včetně finálního 
řešení a kompenzace nákladů bude předmětem dalšího 
jednání rady města nebo zastupitelstva. Již nyní je ale jisté, 
že k nápravě dojde v průběhu letních prázdnin, aby nebyla 
narušena výuka v ZUŠ.

 Rozpočet města Hluk pro rok 2018

Hlavní investiční akce spočívají hlavně v dokončení 
akcí z roku 2017. Jedná se o ZTV Nad Kaštancem – 8 mil. 
Kč, ZTV Pod Sádkama – 700 tis. Kč, doplatek parkoviště 

za Jednotou 700 tis. Kč, dále doplatek a oprava rekonstruk-
ce v ulici Boršické (VO + vjezdy), dokončení dešťové kana-
lizace na Čtvrtích 450 tis. Kč, Penkův statek 1,5 mil. Kč, do-
platek za přístavbu a nástavbu kina, včetně opravy akustiky 
v celkové částce 1,15 mil. Kč. Mezi nové akce je v návrhu 
počítáno s vybudováním vodovodu v ulici Oklukové 1,6 mil. 
Kč, z dotačních titulů – Zvýšení kapacity třídění odpadů 
včetně rozšíření druhové skladby 4,8 mil. Kč, Bezbariérové 
chodníky I. a II. etapa 15 mil. Kč a dále pokračování v re-
staurování sakrálních staveb cca 300 tis. Kč, rekonstrukce 
energokanálu v mateřské škole 1,6 mil. Kč, rekonstrukce 
zámecké kavárny 4 mil. Kč, rekonstrukce domku čp. 308 
(vykoupený od p. Blahy) u památkových domků ve výši 
1 mil. Kč. Mezi nejvíce finančně náročné investiční akce je 
naplánována revitalizace sportovišť ve výši cca 23 mil. Kč 
a půdní nástavba základní školy ve výši cca 20 mil. Kč. Tyto 
dvě akce chceme zafinancovat jak z úvěru schváleného, 
který jsme doposud nečerpali, tak z úvěru nového. 

V rámci navrhovaného rozpočtu na rok 2018 je v návrhu 
počítáno s poskytnutím dotace pro Římskokatolickou far-
nost Hluk. V letošním roce se jedná o částku 350 000 Kč. 
Druhá žádost je pro TJ Spartak Hluk, z.s. Opět je s touto do-
tací v rozpočtu počítáno. Jedná se o částku 1 131 000 Kč 
pro jednotlivé oddíly a administrativu.

Zastupitelstvo města na svém zasedání schválilo roz-
počet města pro rok 2018. Rozpočet bude vykryt dvěma 
úvěry od České spořitelny – úvěr na 17 mil. Kč má město 
schválen již z dřívější doby a zatím jej nečerpalo, druhý úvěr 
ve výši 27 mil. Kč na 10 let schválilo zastupitelstvo na po-
sledním jednání. 

 Penkův statek

Zastupitelstvo města na svém posledním zasedání ne-
chalo vypracovat tři varianty demolice/opravy Penkova stat-
ku:

1. Kvalifikovaný odhad demolice východního objektu Pen-
kova statku
2. Kvalifikovaný odhad opravy stávající východní budovy
3. Kvalifikovaný odhad, kolik by stála nová replika východní 
budovy.

citováno ze zprávy:
Ad 1. Kvalifikovaný odhad demolice východního ob-

jektu Penkova statku
V současné době zbylo z východního objektu pouze ob-

vodové zdivo, které je dle sond, provedených v rámci static-
kého posudku do hloubky 0 – 300 – 1000 mm pod stávají-
cím terénem, založeno na kamenných základech. Tloušťka 
stávajícího zdiva byla na základě kontrolního měření stano-
vena na 900 mm u všech čtyř obvodových zdí. V horní části 
(nad úrovní původního zastropení) je obvodové zdivo zúže-
no. Tvar objektu je přibližně obdélníkový cca 50 x 11 m.

Demolice objektu bude spočívat v odstranění stávajícího 
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cihelného a smíšeného zdiva. Součástí bude dále odstraně-
ní založení objektu až na hloubku základové spáry. Ta je dle 
provedených sond proměnná – v některých částech přímo 
na terénu, v některých do hloubky až 1 000 mm. 

Předpokládáme postupnou demolici shora těžkou tech-
nikou s odvozem na skládku na OTR ve Starém Městě 
do vzdálenosti 17 km. Po demolici bude stávající terén srov-
nán. Pro kvalifikovaný odhad demolice byl zpracován polož-
kový rozpočet ve třech variantách:

a) Varianta bourání konstrukcí vypočtená na kubaturu 
zdiva a základů strojně s odvozem na skládku (1 907 736,- 
Kč).

b) Varianta bourání konstrukcí ručně postupným ro-
zebíráním vypočtená s podílem bouraných konstrukcí 
na celkový objem stavby dle ceníku s odvozem na skládku 
(2 227 458,- Kč).

c) Varianta bourání konstrukcí strojně – vypočtená s po-
dílem bouraných konstrukcí na celkový objem stavby dle 
ceníku s odvozem na skládku (1 896 378,- Kč).

Ad 2. Kvalifikovaný odhad opravy stávající východní 
budovy

Pro opravu stávající východní budovy bude nejdříve po-
třeba statického zajištění objektu. K tomu byl zpracován 
samostatný návrh autorizovaným statikem Ing. arch. Vítem 
Bělíkem.

Až budou provedeny nezbytné práce doporučené stati-
kem, je možné započat s rekonstrukcí objektu. Toto bude 
spočívat v provedení střechy, základů pod nosné zdivo, 
podkladních betonů, příček, veškerých instalací, přípojek, 
úprav povrchů, podlah, obkladů, dlažeb, podhledů atd.

Pro výpočet ceny za rekonstrukci jsme vycházeli z ku-
batury obestavěného prostoru stávajícího torza objektu, 
na kterou jsme nasadili cenu ve výši 6 250,- Kč/m3 z toho 
důvodu, že stávající obvodové zdivo bude problematic-
ké pro vedení instalací, bude nutné je opatřit sanačními 
omítkami pro odvedení vlhkosti, a to ve větších tloušťkách 
s ohledem na nerovnost. S ohledem na výškovou nerovnost 
bude složitější provedení hydroizolací atd. Pro kubaturu hor-
ní části – zastřešení s vestavbou jsme nasadili cenu ve výši 
6 200,- Kč/m3 stejně jako u novostavby, protože tato část 
bude úplně nová a bude založena na sanované spodní čás-
ti.

Statické zajištění stávajícího stavu objektu dle návrhu sta-
tika (3 702 700 Kč).

Rekonstrukce torza objektu (22 668 750 Kč).
Novostavba střechy s využitím podkroví (8 599 400 Kč).
Přípojky inženýrských sítí, venkovní úpravy, zpevněné plo-

chy (3 000 000 Kč).

Celkem stavba 37 970 850 Kč.
Projekční a přípravné práce 3 870 000 Kč.
Celkem stavba + projekční práce 41 840 850 Kč.

Ad 3. Kvalifikovaný odhad, kolik by stála nová replika 
východní budovy

Pro kvalifikovaný odhad novostavby nové východní bu-
dovy musíme nejprve uvažovat s demolicí torza stávajícího 
objektu a následně s odhadem novostavby. Pro srovnání 
budeme uvažovat se stejnou kubaturou obestavěného pro-
storu jako u rekonstrukce, včetně stejných přípojek, venkov-
ních úprav a zpevněných ploch.

Pro novostavbu jsme nasadili cenu ve výši 6 200,- Kč/m3 
obestavěného prostoru.

Bourání torza stávajícího objektu strojně s odvozem 
na skládku (1 896 378 Kč).

Novostavba objektu ve stejném objemu jako je stávající 
(31 086 800 Kč).

Přípojky inženýrských sítí, venkovní úpravy, zpevněné plo-
chy (3 000 000 Kč).

Celkem stavba 35 983 178 Kč.
Projekční a přípravné práce 2 950 000 Kč.
Celkem stavba + projekční práce 38 933 178 Kč.

Závěr

Po podrobném zhodnocení stavu objektu a po důklad-
ném rozboru ceny lze závěrem konstatovat, že zachování 
stávajícího objektu při nutnosti jeho statického zajištění 
a provedení sanací tak, aby dále bylo možné objekt rekon-
struovat k uvedenému záměru, bude velmi složité a finanč-
ně i časově náročné.

Z památkového hlediska již torzo objektu má pramalou 
historickou hodnotu, kterou nemá smysl zachovávat pro dal-
ší generace.

Novostavba objektu o stejném tvaru a objemu jako při-
bližná replika hmoty v této část areálu vychází ekonomic-
ky lépe než rekonstrukce, sanace, statické zajištění. A to 
je v cenovém vyjádření pro novostavbu zahrnuta i položka 
na demolici. Novostavba bude navíc z hlediska budoucího 
provozu ekonomičtější, protože bude navržena na míru plá-
novanému záměru na základě současně platných tepelně-
technických norem.

Závěrem lze konstatovat, že novostavba bude jednoznač-
ně lepším řešením než rekonstrukce.

Zastupitelstvo na svém posledním zasedání rozhodlo 
zbourání východní budovy s tím, že stavební prvky (kámen 
a cihly) budou zachovány a použity na stavební práce spo-
jené se zajištěním Penkova statku.

 Parkování v ulici Boršická

V závislosti na dokončení rekonstrukce v ulici Boršická 
upozorňuje Městská policie a město Hluk řidiče na parko-
vání v této ulici. Není možné parkovat přímo na vozovce. Za-
parkovaná vozidla na silnici porušují § 25, odst. 3, zákona 
č. 361/2000 Sb. V případě porušování paragrafu uvedené-
ho zákona budou dopravní přestupky řešeny Policií České 
republiky společně s Městskou policií v Hluku.
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Tříkrálová sbírka

Městské kino – zkušební provoz

O tom, že jsou občané Hluku štědří, jsme se přesvědčili již mnohokrát při Tříkrálové sbírce. Každoročně do ulic vyrá-
žejí skupinky dobrovolníků, které zpívají a koledují, aby pomohly zajistit komfortnější podmínky pro lidi, kteří naši pomoc 
potřebují a zaslouží si ji. V letošním roce se město Hluk vybranou částkou 159 631 Kč umístilo na čtvrtém místě před 
Uherským Hradištěm, Starým Městem a Kunovicemi. Za finanční příspěvek děkujeme všem lidem dobré vůle. 

V současné době se hromadí dotazy na provoz městské-
ho kina. Přestože ještě není stanoveno datum oficiálního 
otevření kina, uskutečnil se v  nově zrekonstruovaných pro-
storách městský krojový ples. Proběhly i další akce – lout-
kové divadlo Emil hrálo pro děti z mateřských škol z Hluku, 
Míkovic a Boršic a pro děti ze ZŠ Hluk – vše ve zkušebním 
režimu. 

Provoz kina není v současné době technicky možný: 
promítací plátno je již v sálu sice zabudované, je vybaveno 
oponami, teleskopickými sedačkami, ale nejsou naistalo-
vány reproduktory a některé nutné osvětlení. Montáž re-
produktorů, které byly součástí výbavy původního kina, se  
v současnosti připravuje. Není také dokončena místnost pro promítače – z důvodu vysychání zdiva a podlah.

Pravidelný provoz kina zatím není stanoven, nejdříve je 
nutné vysledovat provozní využití budovy. Budova z větší 
části slouží základní umělecké škole, počítá se s činností 
spolků – převážně divadelních. Kino by mělo sloužit mateř-
ské a základní škole v rámci výchovně-vzdělávacího progra-
mu. Promítání bude doplňovat přednášky a besedy, které 
budou vyžadovat vizualizaci – v tomto směru by kino fun-
govalo příležitostně (např. pro děti promítání pohádek, pro 
veřejnost doplňkový program na hody či slavnosti). 

Jakmile se ustálí provoz budovy a kinosálu, bude možné 
zprovoznit činnost kina – je však nutná debata radních a 
zastupitelů, v jakém režimu bude kino promítat.

 IMat
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Zeptejte se starosty
Dobrý den, pane starosto,
chci se prosím zeptat, zda plánujete, když už se tedy 

opravuje chodník na ulici v hlavním směru na UH, který byl 
vcelku v pořádku, opravu chodníku směr od ulice Za Mlý-
nem nahoru k pile? Chodník se tam propadá, u domu, kde 
bydlí lidé z Barmy, je již díra několik měsíců. Pak také čas-
to vidím lidi pracující u městského úřadu, jak čistí a uklízí 
ulici Hradišťskou, Hlavní, náměstí (v pořádku) a horní část 
Hluku už není ničí? Nikdy jsme tady nikoho neviděli. Nejde 
mi o posečení toho kousku zeleně, ale o princip a vlastně 
důvod, proč končí U Plynařů a konec. A můj třetí dotaz, my 
z Hlavní, horní část a z ulice Za Mlýnem, pokud chceme jít 
směr náměstí, musíme přes „parkoviště“ u bývalého mlý-
na, kde je prostor čím dál horší, nebo po hodně zkoseném 
okraji vozovky ne-li kolikrát po vozovce, a to v dnešní době je 
fakt nebezpečné. Nebo přejít hned na druhou stranu, avšak 
ne po přechodu jít kousek, a pak zase na přechod a zase 
přechod, nebo dolů k potoku. Jedná se mi o úsek u mlýna, 
nešlo by to nějak vyřešit, je-li to ve vaší kompetenci?

Moc děkuji za odpověď.

Dobrý den,

1. Nejprve chci poděkovat za Váš dotaz a zájem o tech-
nický stav městských komunikací obecně. Dále Vám chci 
poděkovat, že Vám není lhostejný stav obecního majetku 
a vážím si toho.

2. Chodník v ulici Hlavní, který město v současné době 
rekonstruuje, si nemyslím, že byl v pořádku. Uvedu jen pár 
argumentů (zimní údržba, bezpečný přechod mezi proluka-
mi u pizzerie, přeložka kabelu NN, technicky špatně vyřeše-
né přechody na dolním konci, svody dešťové vody z rodin-
ních domů a trvale promáčené podloží, instalace datového 

vedení, rekonstrukce 
odvodnění dolní strany 
chodníků ul. Hlavní po-
mocí žlebů, slabá únos-
nost podloží v místech 
vjezdů do rodinných 
domů). Tento projekt se 
3x předělával a získal 
posléze dotaci od Státního fondu dopravní infrastruktury. 
Od prvního zadání uběhly minimálně 4 roky!

3. Opravu chodníku před domem, kde žijí lidé z Barmy, 
provedou pracovníci města během příštího týdne, pokud 
jim to klimatické podmínky dovolí.

4. Asi budu s Vámi souhlasit, že údržba v lokalitě od uli-
ce Hradišťské po ulici Mlýnskou je intenzivnější než od ulice 
Mlýnské po bývalou „pilu“, což je dáno především výsad-
bou zeleně. Nemohu ale souhlasit s tvrzením, že horní část 
Hluku není ničí. Stejně je na tom více než polovina Hluku.

5. Město Hluk podepsalo v lednu 2018 smlouvu na pro-
jekt Rekonstrukce ulice Hlavní od pizzerie po konec Hluku. 
Tento projekt by měl vyřešit přechod U Plynařů, chodník 
kolem mlýna, parkování na nezpevněné ploše po levé stra-
ně pod „Pilou“ a přechod a zastávku u „pily“. Projekt by 
měl být hotový do konce roku 2018, včetně všech povolení. 
Realizaci musíme koordinovat s Ředitelstvím silnic Zlínské-
ho kraje, který má stanovený plán oprav komunikací, které 
spravuje. Po vyprojektování můžeme zadat projekt na re-
konstrukci chodníků od ulice Za mlýnem po „Pilu“.

S pozdravem a přáním hezkého dne Martin Křižan
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 Stručně ze Základní školy v Hluku

Klucí, jedú oračky…

Lyžařský kurz

Jako každý rok, tak i letos proběhl od 7. do 12. ledna 
ve Velkých Karlovicích lyžařský kurz. Sněhové podmínky ne-
byly ideální. Lyžovalo se na umělém, většinou mokrém sně-
hu. První a druhé družstvo stihlo projít i běžeckým výcvikem. 
Kurz byl úspěšný – všichni nelyžaři se stali lyžaři!

25 let vzniku České 
a Slovenské republiky

S příchodem nového kalendářního roku 2018 jsme se za-
čali věnovat projektu 25 let vzniku České a Slovenské repub-
liky. Projekt vyvrcholil dvouhodinovou prezentací  31. ledna.  
Kromě spousty informací a poznatků zhlédli žáci i pohádku 
nebo film ve slovenském znění. Na tento projekt navážeme 
výletem do Bratislavy, který připravujeme pro žáky v jarním 
období, a také družebním setkáním se ZŠ Nemšová, které 
se v letošním roce uskuteční v Hluku. 

             

Co znamenají ta tři slova v titulku, to popíši, ale nejdříve 
několik vět k dopravě na silnicích v Hluku za mého dětství, 
a předesílám, že tu jde o určitou souvislost s oračkami. Jen 
malé porovnání – dnes ulicemi mého rodného města za je-
den den projedou stovky, ale možná i tisíce motorových vozi-
del různých značek a cenových skupin. 

Vzpomínám, že osobní automobil vlastnil doktor Motyč-
ka, dalším majitelem motorového vozidla byl obchodník Vaš-
kovic, vlastnící malou dodávku s korbou, která mu sloužila 
k dovozu zboží pro vlastní obchod. Pan Bartoň, bydlící s ro-
dinou v Hradišťské ulici, provozoval autobusovou přepravu 
do Hradiště a okolních vesnic a nejsem si jistý, že dalším 
vlastníkem autobusu byl pan Kupec, přepravující desítky Hlu-
čanů za prací k Baťům do Zlína. Možná, že motorové vozidlo 
vlastnili i jiní, ale moje paměť si již nikoho dalšího nevybavuje. 

Zápis do 1. tříd

Dne 19. dubna se uskuteční zápis do prvních tříd základní 
školy. Více informací naleznete na stránkách školy. Těšíme 
se na všechny předškoláky. 

Hlucké silnice a cesty, mimo již uvedená motorová vozi-
dla, „brázdila“ i jiná vozidla a nebylo jich málo. Za pracemi 
na pole jezdily spousty menších selských vozů tažených 
párem kravek, ale za některými povozy byl zapřažen jeden 
nebo i dva zdatní koně. V paměti se mi vybavuje ještě jeden 
povoz, který patřil statkáři Penkovi, který jsem často vídával 
a „kočírovával“ ho Franta Kolísek, v jeho spřežení byla dvoji-
ce silných a velice poslušných volů (byli vykastrovaní býci).

Klucí, jedú oračky, tato slova se nesla Boršickou ulicí vždy 
v podzimních měsících a snad rychlostí blesku je slyšeli 
všichni kluci, ale i dospělí a pospíchali se na jejich jízdu podí-
vat. O co šlo? Byly to dva parní stroje, lokomobily, pohybující 
se na ozubených ocelových kolech. Cílem jejich jízdy byl ně-
kolika hektarový pozemek s velmi úrodnou černozemí stat-
káře Penka za rozestavěnou stavbou Autopalu. Po příjezdu 
na pole jeden stroj zůstal stát na okraji lánu a druhý se vydal 
na jeho konec. Obsluha obou strojů potom mezi nimi natáhla 
ocelové lano a na něj upevnila oboustranný pluh, a pokud se 
nemýlím, bylo na něm šest radlic. Po této náročné manipula-
ci bylo ihned začato s orbou, jeden stroj lano uvolňoval a ten 
proti němu jej ve svém zařízení zase navíjel, čímž k sobě táhl 
pluh, který za sebou zanechával zoranou zeminu. Následně 
oba stroje popojely o zoraný kus dopředu a tahounem se 
stal stroj naproti a to se opakovalo až do zorání celého lánu. 

Na tehdejší dobu to byla výborná technika ulehčující práci 
mnoha lidem. Kolik párů koní a za kolik dní by museli koně 
práci oraček nahradit? To je již dalekou minulostí, ale dnes 
se již do minulosti vracet ani nechceme. Myslím si však, že 
by nám všem prospělo se na nad tou dobou aspoň občas 
zamyslet.

Jan Burian
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Plesy
Městský krojový ples

V prostředí nově zrekonstruovaného kina se konal městský krojový ples. K tanci a poslechu hrály hlucké muziky – 
Cimbálová muzika Babica a dechová hudba Šarovec, které se střídaly a staraly o zábavu. Je potěšující, že i v roce, kdy 
se nekoná jízda králů, navštívilo ples mnoho krojovaných Hlučanů. Velkým a velmi milým překvapením a zpestřením so-
botního večera byla návštěva z družebního města Planá nad Lužnicí. Tamější vedení města přijelo v jihočeských krojích 
a Hlučanům zatančilo českou besedu, za což sklidilo velký aplaus. 

Myslivecký ples
Ples myslivců a jejich příznivců každoročně zahajuje hluckou plesovou sezónu. Ani letos tomu nebylo jinak. Zvěřinové 

speciality a originálně vyzdobené sály lákají čím dál více tancechtivých. Když se k tomu připočítá zajímavá tombola, řadí 
se tento ples mezi jeden z nejoblíbenějších.

Rodičovský ples
Sdružení rodičů a přátel školy uspořádalo rodičovský ples, který opět zaplnil sportovní halu. Na žáky devátých tříd, kteří 

tančili polonézu, se přišly podívat celé rodiny. Slavností večer, stejně jako předtančení se velmi vydařilo. 
IMat
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Informace z farnosti
Vážení čtenáři Hluckých novin,
jak jsme minule slíbili, přinášíme aktuální informace z naší farnosti. Zejména vás chceme informovat o připravovaných 

akcích a mších svatých. V současné době se nacházíme v postní době a pomalu se připravujeme na Velikonoce. 

V tomto období budou slouženy následující bohoslužby:
Zelený čtvrtek (končí postní doba)   29. 3. mše svatá   v 18.30 hodin
Velký pátek      30. 3. křížová cesta  v 15.00 hodin
       velkopáteční obřady   v 18.30 hodin
Bílá sobota      31. 3. otevřen Boží hrob  8.00 – 17.00 hodin
       mše svatá   ve 20.00 hodin
Dále připravujeme:
1. svaté přijímání     27. 5. mše svatá   v 10.30 hodin
Mše svatá u Panny Marie nad Hlukem   30. 5.    v 18.30 hodin
Boží tělo      3. 6. mše svatá   v 10.00 hodin
Tradiční pěší pouť za Hluk na sv. Antonínek  10. 6. mše svatá   v 15.00 hodin

Společenství Modlitby matek

Společenství je celosvětově registrované, modlitby se 
řídí předem daným řádem. 

Do tohoto společenství patří matky s nejmenšími dět-
mi. Hlucké maminky, které jsou na mateřské dovolené, se 
scházejí každé úterý v 10.00 hodin v pastoračním domě. 
Zde se společně modlí za všechny děti hlucké farnosti, 
poté mají děti prostor k hraní.

Představujeme 

Fotoohlédnutí

V letošním roce jsme si pro vás připravili seriál fotografií z 1. svatého přijímání. První vzpomínka je věnována ročníku 1952. 
Poznáte se?
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MOTTO:
Zpívej, směj se, tancuj, měj rád
a žij intenzivně každý okamžik svého života,
dříve než spadne opona a hra skončí bez potlesku. 

Charlie Chaplin 

Čas rychle běží, je tomu krátce, co jsme na hlucké tvrzi 
vítali „nový rok 2018“ a už tady máme únor. Nu a co k tomu 
dodat? Čas nás neúprosně tlačí vpřed a tam, kde jsme ješ-
tě nikdy nebyli.  

Dovolte mi, abych se tedy alespoň na chvíli vrátila na naši 
„Silvestrovskou besedu“, která se nesla v duchu přátelské-
ho posezení. K dobré náladě nám zahrál diskžokej, pan 
Jenda Plaček. Hudba všech žánrů dokázala během chvil-
ky vytvořit příjemnou atmosféru, podpořit dobrou náladu 
a v žilách trošičku rozproudit krev, jako to bylo za našich 
mladých časů. Nescházel ani krátký kulturní program, kte-
rý je součástí každého našeho besedování.  Než jsme se 
nadáli, přišla půlnoc, ohlásil se „nový rok 2018“ a sálem za-
zněla naše krásná hymna „Kde domov můj“. Po skončení 
přípitku jsme si navzájem popřáli úspěšný nastávající rok 
s přáním pevného zdraví, štěstí, spokojenosti v rodinách 
a radost z každého následujícího nového dne. Pak jsme 
zase pokračovali ve volné zábavě a tanci až do ranních ho-
din. 

Na den 23. ledna t. r. jsme přijali pozvání od našich přá-
tel z Dolního Němčí na jejich „Seniorský ples“. Toto pozvání 
nám všem udělalo velkou radost a přijel nás tam téměř plný 
autobus. O bohatý kulturní program se zasloužilo mnoho 
tanečníků folklóru, mužský sbor, tetičky a nemohl chybět 
ani lidový vypravěč, pan František Šmíd, který vždy roze-
smál všechny přítomné. K velké naší radosti jsme si domů 
odváželi i spoustu cen z připravené bohaté tomboly. Domů 
jsme se vraceli spokojení a s velkým poděkováním všem, 
kteří pro nás připravili tak hezký večer. Nescházelo nic, než 
jenom dodat, že se těšíme na další spolupráci.  

Dne 30. ledna t. r. jsme uspořádali tentokrát náš tradiční 
„Seniorský ples“. Slavnostní zahájení bylo v duchu country 
tanců, které předvedli naši tanečníci oblečení v dobových 
kostýmech. Jejich vynikající výkon byl odměněný bouř-
livým potleskem všech přítomných. Svým vtipným humo-
rem nás všechny rozesmál lidový vypravěč pan František 
Šmíd z Dolního Němčí. K dobré náladě a tanci nám hrála 

Hlučtí senioři pokračují ve své činnosti i v roce 2018

hudební skupina „POHODA“ pod vedením Ing. Jana Šimčí-
ka, místostarosty města Hluk. Tato skupina již tradičně patří 
ke všem společenským akcím, které senioři řadu let pořá-
dají. Sálem se nesla dobrá nálada všech zúčastněných, 
kteří zaplnili hluckou tvrz do posledního místečka. Jako 
tradičně na každém plese, ani tady nescházela tombola. 
Do tomboly se sešlo velké množství krásných cen, které 
potěšily všechny výherce.   

Jménem seniorského výboru bych chtěla tímto poděko-
vat všem sponzorům, muzikantům, organizátorům a všem 
ostatním, kteří měli jistě hodně starostí s přípravou tohoto 
plesu. Naše poděkování patří také všem hostům a přízniv-
cům, kteří za námi přijíždí, a věříme, že se za námi budou 
zase rádi vracet. 

Příští setkání se bude konat v dubnu. Již teď máme při-
pravený zajímavý kulturní program. Všichni jste srdečně ví-
táni a těšíme se na společné setkání.  

Za seniory: Emilie Morozová 
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Přestože náš dědeček strávil na frontách první 
světové války celé čtyři roky, žádné příběhy o udat-
ných bojích či útrapách vojáků jsme od něho nesly-
šeli. Na otázky svých dětí nebo nás vnuků jenom od-
pověděl: „Děti moje, nechtějte o tech hrůzách vědět, 
a nedaj Bože, abyste to mosely zažit.“

Se suvenýrem, který si z války přivezl – násaz-
ným bodákem v pochvě – se také nikomu nechlu-
bil. V roce 1926, když stavil stodolu, ze které později 
vznikl náš rodný dům, ukryl bodák (pečlivě navaze-
línovaný, uložený v dobových novinách) mezi trám 
a štítovou zeď. Tam ho za 80 let, při opravě střechy, 
našel můj bratr.

Zato babička a tetičky byly hovornější. Od těch 
jsme se především dovídali, co prožívaly za války 
rodiny vojáků. Vyprávěly o hospodyni, kterou v noci 
probudilo klepání na okno. Za oknem uviděla siluetu 
vojáka. Radostně vyběhla ven v domnění, že se vrací 
manžel. Ale před domem nikdo nebyl. Zklamaně se 
vrátila s tím, že to byl jenom sen. Zanedlouho přišlo 
oznámení, že ten den její muž padl. 

Následující příběh se v různých variantách opako-
val. Při práci na poli uvidělo dítě otce – vojáka, který 
k nim přichází, a náhle přelud zmizel. Jindy viděl otec 
syna ve vojenském, jak vchází do stodoly. Pospíchal 
za ním, ale stodola byla prázdná. Všechny tyto příbě-
hy končily stejně. Brzy po tomto zážitku došlo rodině 
oznámení, že jejich drahý na frontě padl. „Došél sa 
rozlúčit“, komentovaly to vypravěčky.

Jak se o 1. světové válce vyprávělo za mého dětství
na besedách a při draní peří

Nejvíce nás dojímal příběh vy-
pravovaný babičkou: „Dyž sa našéj 
Prajzeně (babiččině sestře Terezii, 
provdané za Martina Prajzu) naro-
díl František, byl už její Martin na-
rukovaný. Chlapec  měl skoro tři 
čtvrtě roku a tata ho eště neviděl. 
Nejak na podzim dostala od něho 
karetku, že sa bude jejich regi-
ment po dráze přesunovat a po-
jedú přes Kunovice, kde by měli 
zastavovat. V uvedený deň zapřihli 
dědáček koňa a vézli Terku s diťa-
tem na nádraží. Ostatní drobotinu 
hlédaly doma baběnka. Nádraží 
bylo obležané povozama, na pe-
róně a podél kolejí hlava na hlavě. 
Po pár hodinách čekání sa objevíl 
vojenský vlak. Ale místo zastavé-
ní sa přehnál kolem ludí a ujížďál 

pryč. Křičali a naříkali vojáci namačkaní v oknoch 
vagónů, křičali a naříkali ludé na peróně. Terka zvi-
hla Františka v peřince nad hlavu a volala: „Martine, 
to je František“ a „Františku, tam sú tatinek.“ Lesti 
jich tam Martin uviděl, sa už nedověděla. Velice brzo 
dostala oznámení, že Martin padl.“ Tak ostala Terka 
v 31 letech s pěti dětmi sama. Byla to babička, mimo 
jiných, také paní učitelky Aničky Poláškové a paní 
Heleny Černochové (roz. Prajzové). Paní Helena je 
dcerou malého Františka.

Často se stávalo, že se vojáci z dovolené (orlá-
bu) nevraceli zpět na frontu, ale schovávali se doma 
nebo někde v okolí. Četníci měli za povinnost dělat 
v těchto rodinách prohlídky. V jedné takové rodině 
zastihli vždycky jenom manželku a klubko dětí v pil-
né práci. Děti byly malé, ale už musely na sečkovici 
sekat trávu pro dobytek. Pokaždé jí měly vrchovatý 
koš. Četníci odcházeli s přesvědčením, že hospo-
dář skutečně není doma, přece by nenechal malé 
děti dělat tak těžkou práci. No a právě v tom velkém 
koši, pod vrstvou sečky, se otec rodiny ukrýval.

Tetičky vzpomínaly strýčka Bachánkového z Hor-
ního konce, který při každé příležitosti ukazoval 
zdeformovaný medailonek s Pannou Marií, o který 
se zastavila nepřátelská kulka a tak mu byl zachrá-
něn život. 

Válka se promítala do osudů lidí ještě dlou-
ho po ukončení. Stávalo se, že mladí muži, kteří 
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se dostali do ruského zajetí, si tam založili rodinu 
a po návratu domů se snažili, nebo byli rodiči donu-
ceni na tuto část života zapomenout. Nezapomně-
ly však jejich partnerky. Jedna odvážná Ruska se 
prý krátce po válce vydala s dvěma malými dětmi  
hledat jejich otce do Hluku. Vlakem se dostala až 
do Kunovic a odtud šla pěšky. Na Kunovsku se pta-
la  lidí pracujících na tamějším poli na další cestu. 
Ti od ní  vyzvěděli, za kým do Hluku jde, a s hrůzou 
zjistili, že se jedná o jejich příbuzného, který je čers-
tvě ženatý a čeká potomka. Pod nějakou záminkou 
mladou ženu zdrželi na poli a jeden z nich utíkal 
do Hluku, aby se v rodině dohodli, co dělat. Po ně-
jaké době se vrátil i s kmocháčkem rodiny. Mladou 
ženu odvezli s dětmi na nádraží a posadili do vlaku 
směrem na východ. Jak ji přiměli, aby se těsně před 
cílem vzdala svého úmyslu – sejít se znovu s milo-
vaným mužem a otcem svých dětí –, to už se dnes 
asi nedozvíme.

Zajímavý byl také příběh o mladém maďarském 
zajatci, který pracoval v Hluku na statku u Penků. 
Chlapec se zamiloval do děvčice – Kačky z Hlu-
ku – a narychlo se chystala svatba. Jednak proto, 
že děvče bylo v jiném stavu, a také proto, že válka 
skončila a chlapec se musel vrátit někam do uher-
ských nížin. Bohužel však zemřela matka děvčice 
a otec s bratry ji nechtěli pustit. Neměl by se kdo 

starat o domácnost. Děvče se bránilo, pokoušelo 
se s milým utéct, ale bratři je někde u Babích hor 
dohonili, chlapce zbili a Kačku násilím dovlekli 
domů. Hlídali ji a na noc zamykali do sklepa. Mla-
dý Maďar se ještě několikrát pokoušel promluvit 
s otcem a bratry děvčete, ale ti trvali na tom, že ji 
nepustí a o dítě, že se postarají. S těžkým srdcem 
odešel sám. Za pár roků se jeden z bratrů oženil, 
do domu přišla nová hospodyně a najednou byla 
svobodná sestra s malým chlapcem na obtíž. Tak ji 
provdali za staršího svobodného mládence a brzy 
se rodina rozrostla o další dva chlapce. Když bylo 
nejstaršímu 6 nebo 7 roků, přihlásil se jeho skuteč-
ný otec s tím, že by si rád chlapce vzal k sobě. Byl 
už také ženatý, ale s manželkou neměli děti. Mat-
ka, po dlouhém rozvažování, souhlasila. Prý hlav-
ně proto, že si chlapec a nevlastní otec nerozumě-
li. Několik prvních roků měla o chlapci zprávy, ale 
pak byl kontakt mezi nimi přerušen.

To však není konec tohoto příběhu. V pade-
sátých letech minulého století procházela hradi-
šťskou nemocnicí delegace cizích lékařů a jeden 
z nich se špatnou češtinou ptal, zda je některá 
z pacientek Hlučanka. Když se jedna přihlásila, 
chtěl vědět, jestli zná v Hluku paní Kateřinu a uve-
dl její příjmení a ulici, kde bydlela. Paní odpovědě-
la: „No baže, dobře sem ju znala, ale chudina už 
před pár rokama umřela.“ Lékař prý sklonil hlavu 
a smutně pronesl: „To byly moja mamička.“

Na závěr uvádím písničku, kterou zapsala moje 
maminka. Zpívali si ji vojáci na frontě a dlouho 
po válce i doma. 

Z rána i za šera, 
ve dne i z večera,
vzpomínej, vzpomínej si na mě, 
ženuško má.

Na poli, na mlatě,
při těžké robotě,
pomáhej, pomáhej ty matce,
synáčku můj.

Při práci, při denní, 
večer při modlení,
modlívej, modlívej se za mě,
dceruško má. 

Po válce, po boji,
časem vše přebolí,
vrátím se, vrátím se zase k Vám,
miláčci mí.
                                        
       

Marie Kolísková
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Nový rok v mateřské škole jsme s dětmi přivítali 8. led-
na 2018, kdy k nám zavítali Tři králové. Kašpar, Melichar, 
Baltazar procházeli třídami i kuchyní a za doprovodu zná-
mé písně „My tři králové jdeme k vám…“ popřáli všem štěstí 
a zdraví v novém roce. Nevynechali jsme ani naši tradiční 
návštěvu kostela sv. Vavřince, kde jsme si prohlédli betlém 
a společně zazpívali vánoční koledy.

18. ledna přijel do mateřské školy kouzelník, který si 
pro děti připravil zábavnou kouzelnickou show. Kouzlilo se 
a o zábavu bylo opravdu postaráno. Děti si celou akci velmi 
užily. Na tři krásné pohádky (Široký, Dlouhý a Bystrozraký, 
O Koblížkovi, Tři prasátka) od divadla Sluníčko se děti moh-
ly těšit 13. února.

V naší mateřské škole dbáme na lidové zvyky a tradice. 
Masopust byl ve znamení karnevalu, který si připravila kaž-
dá třída. K vidění byly nejrůznější masky, které se roztančily 
při diskotéce, soutěžích v netradičních disciplínách. Karne-
valový rej zakončila kouzelnická show.

Hry ve sněhu mají děti ze zimy nejraději. I když sněhu 
bylo letos málo, nám to nevadilo. I tak jsme stihli postavit 
sněhuláky a užít si sníh, který nám přináší inspiraci pro 
zimní výtvarnou tvorbu, která radost dětí ze zimy ještě 
zdvojnásobí. Vyrábíme papírové koule, kreslíme sněhuláky 
a také malujeme obrázky ve sněhu. Děti však nemyslely jen 
na sebe. Každý dobře ví, že i o ptáčky je potřeba se v zimě 
postarat. Proto děti se svými paními učitelkami chodily sy-
pat ptáčkům zrní do ptačích budek.

1. března nejstarší děti ze 4. a 5. třídy navštívily své ka-
marády v 1. třídě ZŠ. Děti si prohlédly prostory školy a se-
známily se s průběhem výuky v prvních třídách. Poznaly, že 
i učení může být zábavné. O tom je přesvědčili jejich kama-
rádi, kteří se pochlubili, co vše se ve škole již naučili. O pár 
týdnů později již samy vykročí k zápisu do školy, který pro-
běhne v měsíci dubnu.

 14. března přišel do mateřské školy pan Vojkůvka se 
svým hudebním představením, ze kterého mají děti velkou 
radost.

A co nás ještě čeká v následujících měsících? V březnu 
začneme s nejstaršími dětmi jezdit na předplavecký výcvik 

Volám tě, sluníčko

do Aquaparku Delfín Uherský Brod.
Lidová pranostika říká: „Březen, za kamna vlezem“. Ale 

my už se všichni těšíme na příchod jara. Čeká nás spousta 
aktivit spojených s přípravami na velikonoční svátky.

Stejně jako každý rok, i letos v březnu vyženeme zimu. 
Do potoka pustíme Morenu a přivítáme jaro s pomocí 
básniček a písniček, jako jsou např. Vrby sa nám zelenají, 
Zimo, zimo táhni pryč, Sluníčko, sluníčko atd. Nejnapínavěj-
ší okamžik pro všechny je hození Moreny do vody. V tomto 
období s dětmi pozorujeme v okolí mateřské školy změny 
v přírodě, posloucháme zpěv ptáčků a čekáme na probu-
zení přírody.

23. dubna s dětmi oslavíme Den země s Třídilkou. For-
mou hry si budeme vyprávět, jak se správně třídí odpad 
a proč ho máme třídit. Na zahradě MŠ a také v okolí bude-
me plnit úkoly a odpovídat na otázky.

A v měsíci květnu přivítáme v mateřské škole děti, které 
přijdou se svými rodiči k zápisu do naší mateřské školy.

Ještě nás čekají další akce, ale o těch zase v příštím 
čísle. Fotografie ze všech akcí, které se konají v rámci MŠ, 
mohou rodiče vidět na webových stránkách www.rajce.id-
nes.cz/,  údaje o přihlášení si můžou rodiče vyžádat u paní 
učitelky Sabiny Juráskové.

 Sabina Jurásková

http://www.rajce.idnes.cz/
http://www.rajce.idnes.cz/
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V zimním období bývá spíše těžší se přimět být delší 
dobu venku a při tomto pobytu ještě něco dělat. Jenže ten 
venkovní pobyt, nejlépe v přírodě, je tak pro nás skauty 
důležitý, že každé roční období, každé počasí, využíváme 
ke své činnosti. Ta proměnlivá příroda je skvělým inspiráto-
rem i učitelem. Letošní zimní měsíce jsme v našem oddíle 
opět společně strávili aktivně. 

V lednu jsme se zúčastnili Tříkrálové sbírky. Utvořili jsme 
jednu kolednickou skupinu, která chodila po určené trase 
koledovat pro chudé a potřebné. O dalším lednovém ví-
kendu jsme se vydali na společnou výpravu se 6. oddílem 
Mustangů z našeho skautského střediska Psohlavci Uher-
ské Hradiště. Mířili jsme do lesa Hlubočku až ke Kamenné 
búdě. Náš oddíl se proměnil v indiánský kmen a ze 6. oddí-
lu se zase stali osadníci, kteří si chtěli na našem území vy-
budovat železnici. Společně jsme se setkali až u lesa, kde 
proběhl boj o to, kdo bude mít poslední slovo v rozhodo-
vání o stavbě železnice. I když osadníci vyhráli, chtěli jsme 
všem ostatním ukázat, že je dobré se společně domluvit, 
usmířit se, a proto jsme se všichni navzájem pozvali na po-
lévku. Ta se ale musela nejprve uvařit, a tak byla nutná 
spolupráce. Osadníci i indiáni se promíchali, poté rozdělili 
na dvě skupiny a ty společně vařily polévku. I při takovém 
vaření polévky se užije dosti srandy. Obě polévky byly svým 
způsobem svébytné i dobré. Tato výprava byla pěkná. Tu 
vzájemnou pěknou pospolitost nám dotvářel i z nebe pa-
dající sníh, který polehoučku a tiše usedal na větvě stromů. 
Když jsme společně putovali zpět do města, před našima 
očima se vytvářely krásné zasněžené obrazy. Nejedno srd-
ce z toho plesalo.

V lednu jsme se také věnovali přípravě karnevalu pro děti 
a rodiče z našeho města. Ústředním tématem byla pohád-
ka o Honzovi, který společně s dětmi vysvobozoval zakleté 
princezny třemi úkoly, které od princezen dostal. Na karne-
vale nechyběl samozřejmě tanec, hry, soutěže i tombola. 
Myslíme si, že to byl veselý karneval. Do karnevalového děje 
se společně s dětmi zapojili i někteří rodiče. Po karnevale 
za námi přijel malý klučina Lukášek Ondrušek se svojí ro-
dinou z Mařatic. Lukášek bojuje s nelehkou nemocí a my 

Ze života hluckých skautů

jsme jemu i jeho rodině chtěli svojí troškou pomoci. Při této 
příležitosti, dokonce ještě navlečení v kostýmech, jsme mu 
předávali finanční dar, na který jsme vydělali při prosinco-
vém hluckém adventním jarmarku. Bylo to moc milé i do-
jemné setkání, které nás velmi vnitřně stmelilo. 

Po karnevale nás čekal o první únorové sobotě zimní 
závod dvojic jménem Rikitanův memoriál. Je to tradiční 
skautský závod, který se koná kolem táborové základny na-
šeho střediska ve Starých Hutích. Na tento závod se sjíždě-
jí skauti z našeho okresu, tedy z různých středisek, a také 
skauti přespolní. Smyslem je si zdravě zasoutěžit v něko-
lika disciplínách (rozdělat oheň, vyslat morseovku, poznat 
rostliny a živočichy, vyznat se ve zdravovědě, umět dobře 
mířit i odhadovat vzdálenost, snažit se běžet nebo probu-
dit dobrého „pamatováka“ atd.) a prověřit sebe. Na závodě 
je důležité vždy hrát skautskou fair play a pomáhat ostat-
ním na trati, když je zapotřebí. Letos sněhu nebylo, a tak 
se závodníkům běželo poměrně dobře. Občas se na tra-
ti vyskytly louže nebo bahno, ale s tím se vždycky počítá. 
Z našeho oddílu závodily dvě dvojice. Světlušky Terka Ka-
dlčková a Natka Večeřová, které obsadily krásné 5. místo 
z 18 soutěžních hlídek (dvojic), a skauti Odra Kadlček 
a Hanka Marečková, kteří obsadili 10. místo. Všem našim 
členům patří velké poděkování za účast, úsilí a velmi dobré 
umístění. Poděkování patří také těm, kteří se v našem od-
díle věnují přípravě a realizaci karnevalu. Letos to mohl být 
již devátý karneval a možná to je toto pořadové číslo ještě 
větší. Máme radost.

Jako vůdkyně si uvědomuji, že činnost stojí „moře“ času, 
ale jsem si jistá, jako jedna maminka, která naplno skautuje 
a nedávno jí vyšel článek o skautech v magazínu Mf Dnes 
Rodina, kde píše: „Času, který skautingu věnuji, je hodně, 
ale právě ta možnost být s lidmi, které mám ráda a znám 
celý život, zažívat s nimi stále něco nového, předávat jim 
něco nové i to, co člověk předtím dostal a navíc pomáhat 
utvářet novou generaci – to je dostatečná motivace, abych 
v tom pokračovala.“

Jitka Bartošová
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Informace z dění v DDM Hluk
Kroužky ve školním roce

2017–2018
V letošním školním roce jsme otevřeli téměř 
30 kroužků. Jsou mezi nimi tradiční a několik nových, 
například ZUMBA a PARKOUR, netradičních kroužků. 
Pro základní školu navíc zajišťujeme projekt „Když 
Alenka stůně“ – zábavná zdravověda pro nejmenší. 
I pro dospělé máme prostor na vyžití. Mezi tradiční 
patří loutkařské divadlo EMIL nebo Angličtina. 
Novinkou jsou například „taneční pro začátečníky“.

Akce, které proběhly
Od začátku školního roku pod vedením DDM již 
proběhla celá řada akcí: 

• GIGA event na Plumlově – třídenní celoevropský 
sraz lovců pokladů – kešerů, který se v České 
republice koná jen jednou za rok.

• I v Hluku svítí světlušky – dlouhodobý projekt 
Nadačního fondu Českého rozhlasu založený 
na solidaritě a dobré vůli lidí, kteří se rozhodli 
darovat nevidomým trochu světla. Světluška tak 
pomáhá dětem s těžkým zrakovým postižením.

• Mezinárodní den Earth keší – EARTH keše 
neboli... zeměkeše jsou kešky, které se týkají 
geologie. Jsou tedy jiné než všechny ostatní. 
Pro jejich ulovení je potřeba správně odpovědět 
na otázky týkající se geologie. Jsou to tedy kešky 
poučné. A protože v říjnu byl mezinárodní den 
Země, získali od hlavního provozovatele hry 
Geocaching suvenýr i hlučtí lovci pokladů.

• Praha patří dětem – letos 
se konal již 7. ročník této 
velmi oblíbené outdoorové 
a vědomostní hry pro členy 
zájmových kroužků. Jedná 
se o bojovou i naučnou 
vícedenní hru, ve které 
jednotlivá družstva dětí z celé ČR plní úkoly, 
za které získávají body, indicie a dílky, které pak 
potřebují k sestavení modelu, nalezení pokladu. 
Tématem letošního ročníku byly vynálezy, které (ne)
změnily svět.

• Zemské finále mažoretek – Hluk již několik let 
společně pořádá Zemské finále kategorie sóla 
a dua a klasické mažoretky.

• Divadélko EMIL – naše divadelnice odehrály pro 
nejmenší, ale i těm odrostlejším krásné loutkové 
pohádky „Dorotka a drak Hubert“, „Stříbrný 
kožíšek“.

• Adventní besídka – vystoupení našich mažoretek 
na jarmarku a na Vánoční besídce s klauny, která 
se uskutečnila v prosinci na sportovní hale v Hluku 
před hluckou tvrzí.

• Ježíškovy dílničky – tradiční předvánoční 
dílničky s koledami a punčem.

• Novoroční EVENT – sraz lovců pokladů 
na Svatém Antonínku. Říká se, že jak na Nový rok, 
tak po celý rok. A proto jsme se hned 1. 1. 2018 
vypravili pro svůj první bod do statistik. A nebyl to 
ledajaký bod. Na kopci nad Ostrožskou Lhotou 
jsme se setkali se spoustou dalších kešerů. Každý 
kešer, který na event dorazil, získal i speciální 
suvenýr a do své sbírky CWG kolečko ze speciální 
novoroční edice.

• Sportovec města Hluk 2017 – tradiční 
vyhlašování Sportovce roku. Sportovní komise 
vybírá z mnoha sportovců v pěti různých 
kategoriích. Naše mažoretky si za loňské sportovní 
úspěchy odnesly hned dvě ocenění. Jedno z nich 
je pro nejstarší skupinu mažoretek Mazlinky, 
která v loňském roce vyhrála mistrovství Moravy 
a Slezska a na Mistrovství České republiky získala 
titul II. vicemistr ČR pro rok 2017. Druhé ocenění 
náleží sólistce Kláře Novákové, která obsadila 
v kategorii jednotlivců 4. místo.
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Pozvánka na naše další akce
Akcí, které jako dům dětí a mládeže každoročně 

pořádáme, je opravdu hodně. 

I touto cestou vás chceme pozvat alespoň na ty 
nejbližší.

Připravujeme 

Jednodenní akce
• Recitační soutěž – tradiční okrskové kolo 

celorepublikové soutěže žáků v recitaci (březen)

• Noc s Andersenem – tradiční celostátní akce 
s nocováním. A letos s pohádkami O pejskovi 
a kočičce. (březen)

• Kraslice, jak je neznáme – velikonoční seminář 
výroby netradičních kraslic pro děti (březen)

• Maraton her a Merkurování – tradiční noční 
akce (duben)

• Už je tu máj 2018 – tradiční přehlídka činností 
dětí z kroužků Domu dětí a mládeže Hluk (květen)

• Soutěž basketbalové přípravky – pokračování 
soutěží neregistrovaných týmů (květen – červen) 

• Filmový maraton – tradiční maraton pohádek 
s nocováním pro nejmenší (červen)

Vícedenní akce
• Geo-cyklo tábor – týdenní pobytový cyklotábor 

spojený s lovem pokladů – geocachingem 
(červenec)

• Příměstský tábor – týden zábava pro děti 
prvního stupně ZŠ (červenec)

• Mažoretkový tábor – letní soustředění mažoretek 
na Kamínkách (srpen)

• Turistika v Alpách – turisticko-relaxační zájezd. 
Tentokrát to budou Alpy pod horou DACHSTEIN 
(srpen)

• Bodamské jezero – tradiční cyklozájezd 
pro dospěláky. Letos na kolech objedeme 
krásné jezero na rozmezí Rakouska, Německa 
a Švýcarska (srpen)

Sledujte naše nástěnky a internetové stránky.

www.ddmhluk.cz

http://www.ddmhluk.cz
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Poslední článek o hluckých kucha-
řích završil sérii o starší generaci kucha-
řů v Hluku. Byli to lidé, kteří svou prací 
a svou ochotou patřili mezi osobnosti 
Hluku. Bylo jich v Hluku více, ale ti ostat-
ní se nechtěli do tohoto projektu anga-
žovat. Nyní vám předkládám povídání 
o mladém, ale velmi úspěšném kuchaři 
Milanovi Píšťkovi. I přes své poměrné 
mládí patří mezi uznávané lidi, kteří své 
řemeslo ovládají.

Milan Píštěk se narodil 6. října 1978 
v Uherském Hradišti rodičům Františko-
vi (1945) a Ludmile (1947) Píšťkovým. 
Rodina Píšťkova bydlela „na Kopečku“ 
a říkalo se jim Píšťci „klobúčníci“, proto-
že praděda Milana měl kloboučnickou 
živnost. Matka Milana, Ludmila, pochází 
z Chabaní. Milan má ještě starší sestry, 
Ludmilu Šimčíkovou (1967) a Zlatuši 
Hejdovou (1972). Rodina Hejdova má 
úspěšnou živnost na výrobu krojových 
bot. Milanova manželka Iveta pochází 
ze středního Slovenska a spolu mají dvě 
děti, Andrejku (2010) a Alžbětu (2017). 
Milan prožíval své mládí v ulici Vyšehrad-
ská, kde spolu se svými kamarády Radi-
mem Malinovským a Zdeňkem Pospíš-
kem „čutali“ fotbal a hráli různé dětské 
hry.

Po absolvování základní školy na-
stoupil Milan do učňovské školy v Uher-
ském Hradiště, kde se začal učit v oboru 
kuchař. Týden ve škole, týden na praxi 
v kuchyni na Sportovní hale v Hluku. 
Tady byly začátky kuchařiny Milana. 
Přečkal zde tříleté učení, ještě jeden rok 

Milan Píštěk (1978) – mistr kuchařského řemesla
tady pracoval a odešel na hluckou tvrz, 
kde tehdy byli manželé Prajzovi. To se 
psal rok 1997. Jenda Prajza byl už zku-
šený kuchař (i o něm bude povídání), 
od kterého se Milan mohl lecčemu při-
učit. Na vojnu se nedostal. Měl nějaké 
odklady a potom se vojna zrušila. To 
bylo dobře! Práce na tvrzi bylo hodně, 
protože se zde zajišťovaly svatby, různé 
oslavy a také byla doba, kdy řada lidí si 
zvykala chodit na tvrz na večeře, nebo 
jen tak ochutnat, co se tady vaří. Tady se 
Milan hodně přiučil, ale chtěl pokračo-
vat a poznávat i jiné podniky. Necelých 
7 roků zde vydržel a jeho další štace 
byla restaurace „U Racka“ v Ostrožské 
Nové Vsi. I tady se mu práce líbila, byla 
podobná jak na hlucké tvrzi. Možná 
sem chodilo více lidí, protože je to u sil-
nice z Břeclavi do Uherského Hradiště. 
Svatby, oslavy, ale také hodně vařili obě-
dů. Šéfem tady tehdy byl Štěpán Pančík 
z Blatnice pod sv. Antonínkem. 

Čas pomalu plynul, otvíraly se jiné 
nové restaurace a také hotely. Jeden 
takový hotel otevřel podnikatel Koníček 
v Mařaticích. Od pana Koníčka dostal 
Milan nabídku na práci, kterou neod-
mítnul. Byla to nová provozovna a Milan 
chtěl poznávat dále. Navíc tady byl před-
poklad, že tato restaurace bude chtít 
uspokojit návštěvníky, kteří jsou zvyklí 
na jiný způsob kuchyně. Provozním tady 
byl Marek Jestřabík, ale za vším stála 
rodina Koníčkova. Marek své práci rozu-
měl a snažil se úroveň neustále zlepšo-
vat. Rodina Koníčkova si občas pozvala 

kuchaře z nejlepších hotelů v Praze, 
kteří personál seznamovali s moderními 
trendy kuchyně. Tady se Milan naučil 
hodně věcí, získal větší rozhled a viděl, 
kudy se bude ubírat budoucí kuchaření. 
Celá restaurace byla úplně nová a je-
jich majitelé chtěli mít z tohoto podniku 
trochu lepší úroveň. Proto chtěli zavést 
nové trendy v kulinářství i v chodu re-
staurace. Všechno bylo soustředěno 
na nové způsoby práce a zaměřeno 
na náročnou klientelu, zkrátka na dob-
ré pití a jídlo. Jejich hostem byl také 
zlínský a celosvětový podnikatel Tomáš 
Baťa, jindy se zde ubytovali různí herci, 
nebo také spolek AMFORA, který tady 
v Uherském Hradišti hrál propagační fot-
bal. Když se v Uherském Hradišti každé 
září konají Slavnosti vína, tak v restauraci 
nebo také venku hrává cimbálová muzi-
ka pro lidi, kteří korzují Mařaticemi a na-
vštíví také tento hotel. 

Je samozřejmé, že práci na takové 
úrovni by Milan nemohl vykonávat, kdy-
by se neustále nezlepšoval, nenavštěvo-
val různé kurzy a přednášky a nedíval se 
kolem sebe, co si lidé přejí a na co mají 
chuť. Návštěvou těchto akcí získával 
velký přehled o tom, co je v kulinářství 
nového. 

Na určitou dobu si také vyjednal změ-
nu a dohodl se s panem Koníčkem, že 
odejde na zkušenou na 1,5 roku do Bra-
tislavy. Tady Milan pracoval v restauraci 
„Fishgate“, což znamená Rybí brána, 
a proto se dá předpokládat, že se bude 
jednat hodně o jídla z ryb. Restaura-
ce měla sídlo nedaleko Slovenského 
národního divadla ve středu Bratislavy 
a byla určena většinou pro zahraniční 
hosty. Tady se Milan naučil hodně věcí 
i z italské kuchyně a také všeobecně 
z kuchyně světové, jelikož zde pracova-
li italští kuchaři, kteří měli procestovaný 
kus světa. To byla skutečně škola života. 
Gastronomie byla zde na velké úrovni 
a tomu odpovídaly také ceny, pro oby-
čejného člověka skoro nedostupné. Re-
staurace byla v hodnocení podniků nej-
vyšší kvality na Slovensku hodnocena 
do 10. místa. Milan tady byl sám, i přes-
tože je Bratislava pěkné a kulturní měs-
to, tak mu bylo občas smutno. Práce 
tady ho těšila, hlavně když viděl spoustu 
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spokojených hostů. Milan si také vzpo-
míná, že se občas našli lidé, kteří jeho 
kuchařské umění ocenili a přišli mu 
za gurmánský zážitek poděkovat. Našli 
se i takoví specialisté, kteří došli upozor-
nit na různé věci, které by tam neměly 
být. To je však jejich věc. Milan ctil vždy 
takovou práci, která byla už ověřená. 

Tak jako mnoho hluckých kuchařů 
i Milan rád pomůže při svatbě nebo ně-
jakém výročí a snaží se dobře navařit. Je 
však známé, že v nynější době už tolik 
svateb, které by potřebovaly kuchaře, 
není. Milan chodí vařit většinou známým, 
kamarádům a rodině. Nemá ani tolik 
času, protože pracuje každou druhou 
sobotu a neděli. Z této práce se uvolnit 
nemůže, protože je vázán smlouvou. 2x 
do roka udělá také některým svým ka-
marádům zabijačku, ale tuto práci moc 
rád nemá. 

Milan je člověk v nejlepších letech, 
je velmi zkušený kuchař a také často 
vaří pro různé instituce nebo pro nějaké 
známé osobnosti. Například dělal ob-
čerstvení při „Dnech dobré vůle na Ve-
lehradě“. Když byl v Uherském Hradišti 
prezident Václav Klaus, tak pro něho 
a jeho doprovod připravoval protoko-
lární oběd, to znamená se vším všudy, 
s předkrmem, polévkou, hlavním jídlem 
i zákuskem. Vařil též pro známou zpě-
vačku Suzane Vega a také pro sexuolo-
ga Radima Uzla, který měl v Uherském 
Hradišti nějakou odbornou přednášku. 
Když navštívil Uherské Hradiště Andrej 
Babiš, tak se ubytoval v hotelu Koníček 
a Milan pro něho připravoval menu. 

Vařil také na šede-
sátinách biskupa 
Graubnera z Olo-
mouce.

V roce 2014 byla 
jeho firma oslovena, 
zda by se nechtěla 
podílet na knížce 
o tradičním vaření 
a tradičních jídlech. 
Milanovi bylo na-
bídnuto, aby uvařil 
jedno jídlo, jehož 
průběh se natočí 
a dá se to na strán-
ky Infocentra. Při 
uvedení knížky 
pak byl požadavek 
na vytvoření něja-
kého degustačního 
menu při uvedení 
knihy pro lidi, kteří 
měli nějaký podíl 
na vzniku této kníž-
ky. I tohoto se Milan 
velmi rád zhostil. 
Po nějakém čase 
byla pro Milana 
zase nabídka na vaření od místní Televi-
ze Slovácko. Z jednoho dílu natáčení se 
to rozrostlo na řadu dílů. Vařili zde i jiní 
lidé, ale Milan měl to štěstí, že se produk-
ci velmi líbil, a proto ho zavolali vícekrát. 
Po čase natočil také tři díly Grilování, 
ale vzhledem k tomu, že je hodně zane-
prázdněný v práci, navíc má také rodinu, 
které se musí věnovat, a také dům, o kte-
rý se musí spolu s rodiči starat, proto 

z těchto důvodů spolupráci odmítl, a tím 
další natáčení ukončil.

Základem každého jídla, které Milan 
uvaří, jsou kvalitní a čerstvé suroviny 
a správný přístup kuchaře. Nikdy by Mi-
lan nedal na talíř to, co by sám nesnědl. 
Když chce být někdo dobrým kucha-
řem, musí mít zodpovědnost k zákaz-
níkovi a do každého jídla dát všechny 
své znalosti, které během svého života 
nasbíral. 

Krevety na koriandru a česneku
Čerstvé krevety se sloupnou a zba-

ví se střívka. Rozpálí se na plotně 
pánev s olivovým olejem, potom se 
přidají plátky česneku, které se krát-
ce orestují. Na česnek se pak přidá-
vají krevety a takto se to dál restuje. 
Jakmile je to orestované, tak se přidá 
koriandr, nastrouhaná chilli paprička 
a znovu se to restuje. Nakonec se to 
zakape pomerančovou šťávou a zjem-
ní se to plátkem syrového másla. Oso-
lí se to a opepří dle chuti a podává 
s toustem nebo opečenou bagetkou. 
Chce to však mít při restování správný 
cit, vědět, dávat pozor na délku resto-
vání, správně odhadnout, kdy je jídlo 
v nejlepší kondici.

Antonín Zlínský
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Čas tiše plyne, vzpomínka zůstává.
Dne 10.  února 2018 jsme vzpomněli 
1.  výročí úmrtí   naší maminky, 
babičky a prababičky, paní Františky 
Pospíškové. Za  tichou vzpomínku 
děkují dcery Jarmila, Jindřiška, syn 
Pavel   s rodinami, vnuci Petr a Radek 
s rodinou a pravnučka Sofinka.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, 
nezapomene.
Dne 11. února uplynulo 18 let, kdy nás 
navždy opustil náš manžel, tatínek, 
dědeček, pan Bohuslav Míšek. 
S  láskou vzpomínají manželka, dcera 
a vnuci s rodinami.

Dne 2.  března 2018 jsme vzpomněli 
na  30.  smutné výročí, co nás navždy 
opustil manžel, otec, dědeček 
a pradědeček, pan František Polášek. 
Dne 8.  dubna vzpomeneme jeho 
nedožitých 92. narozenin. Za  tichou 
vzpomínku děkují manželka, synové 
Pavel, Petr, František a  dcera Hana 
s rodinami.

Jen kytičku na  hrob Ti můžeme dát 
a s láskou vzpomínat.
Dne 6. dubna vzpomeneme 23. výročí 
úmrtí pana Gustava Škorpíka. Všem, 
kdo si vzpomenou, děkuje manželka 
a rodina.

Kdo lásku a  radost rozdával, ten 
neodešel, ale v našich srdcích žije dál. 
Dne 5.  března 2018 by se dožil 82 
let náš manžel, tatínek, dědeček 
a  pradědeček, pan Zdeněk Křivák. 
6.  dubna už ale uplyne 10  roků 
od jeho úmrtí. Kdo jste ho znali a měli 
rádi, věnujte mu tichou vzpomínku. 
S  láskou stále vzpomínají manželka, 
dcery Jarmila a Lenka s rodinami.

Dne 17.  března uplynulo 15  let, co 
nás opustil milovaný otec, dědeček 
a  pradědeček, pan Jaroslav Vávra. 
S  láskou vzpomínají dcera Jitka 
s rodinou, pravnoučata Adam a Ester.

Utichlo srdce, uběhl čas, vzpomínku 
v srdci má každý z nás.
10.  ledna jsme vzpomněli 16.  výročí 
úmrtí naší maminky Anny Štefaníkové. 
Za  tichou vzpomínku děkují synové 
a dcery s rodinami.

Odešel jsi tichou tmou, tiše s bolestí svou. 
Nebylo Ti dopřáno s  námi být, nebylo 
léku, abys mohl žít.
Dne 23.  ledna 2018 jsme vzpomněli 
1.  smutné výročí úmrtí pana Robina 
Zvozila. S láskou vzpomínají manželka 
se synem, dcera, rodiče, bratr, příbuzní 
a kamarádi.

Kdo v srdcích žije, neumírá.
4.  února jsme vzpomněli 40. výročí, 
kdy nás navždy opustil náš milovaný 
syn a bratr, pan Jenda Vozár.
3.  července vzpomeneme 10.  výročí, 
kdy nás opustil náš drahý manžel, 
tatínek, dědeček a  pradědeček, pan 
Jan Vozár.

Odešel, ale zůstal v srdcích těch, kteří ho 
milovali.
Dne 27. dubna 2018 vzpomeneme již 
10. výročí úmrtí pana Ing. Radomíra 
Trýsky. S  láskou vzpomíná manželka 
se synem Tomášem, maminka, sestra 
s rodinou a rodina Omelkova.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, 
nezapomene.
Dne 1.  února 2018 jsme vzpomněli 
2.  smutné výročí, kdy nás navždy 
opustil můj manžel, náš tatínek, 
dědeček a  pradědeček, pan Jan 
Prajza. 15.  března 2018 vzpomínáme 
jeho nedožité 80. narozeniny. Za tichou 
vzpomínku děkuje manželka, synové 
Jan a Jiří s rodinami.

VZPOMÍNKY
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Čas plyne, ale vzpomínka zůstává.
Dne 29.  března 2018 tomu bude 
20  let, co nás náhle navždy opustil 
náš drahý manžel, tatínek a dědeček, 
pan Mgr. Vratislav Šťastný. S láskou 
a úctou vzpomínají manželka a dcery 
s rodinami. Vzpomeňte s námi.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, 
nezapomene.
Dne 15.  března jsme vzpomněli 
nedožitých 80 let našeho manžela, 
tatínka a  dědečka, pana Emila 
Mitáčka. V  dubnu uplyne 18  let 
od  jeho úmrtí. Děkujeme všem, kdo 
vzpomenou s námi. Manželka a dcery 
s rodinami.

Dne 14.  února 2018 by se dožil náš 
tatínek a dědeček, pan Josef Dohnal 
90 let. S  láskou vzpomínají syn Josef 
a dcera Ludmila s rodinami.

Ruku už Ti nepodáme, abychom Ti 
mohli popřát, jen kytičku na hrob dáme 
a budeme vzpomínat.
Dne 14.  března 2018 by se dožila 
90 let naše maminka, paní Marie 
Schenková, rozená Konečná. 
S láskou vzpomínají děti s rodinami.

Žádný čas není tak dlouhý, aby nám dal 
zapomenout.
Dne 14.  dubna 2018 vzpomeneme 
25.  výročí úmrtí paní Antoníny 
Mitáčkové. Za  tichou vzpomínku 
děkují dcera Marie s rodinou a rodina 
Slavíkova.

Kdo v srdcích žije, neumírá.
Dne 27.  dubna 2018 vzpomeneme 
1.  výročí úmrtí naší drahé maminky, 
paní Marie Křápkové. S  láskou 
vzpomíná dcera Ivana.

Odešli, jak si to osud přál, v našich srdcích 
a vzpomínkách zůstávají dál.
Dne 11.  března 2018 jsme vzpomněli 
nedožitých 80 let naší babičky, paní 
Zuzany Fáberové.
Dne 22.  března 2018 uplyne 5  let 
od  úmrtí našeho manžela a  tatínka, 
pana Romana Bachana. S  láskou 
vzpomíná rodina Bachanova a Blahova.

Kdo lásku a dobro rozdával, ten neodešel, 
ale žije v našich srdcích dál.
Dne 21. března 2018 uplyne dvacet tři 
let, co nás navždy opustil náš manžel, 
tatínek, dědeček a  pradědeček, 
pan František Kotačka. S  láskou 
vzpomínají manželka a děti s rodinami.

Kytičku květů na  hrob pokládáme, 
s láskou a úctou vzpomínáme.
Dne 31.  března 2018 vzpomeneme 
5. výročí úmrtí naší maminky a babičky, 
paní Květoslavy Píšťkové. S  láskou 
a  úctou vzpomínají dcera Marie 
a synové Stanislav a Václav s rodinami.

Dne 10.  dubna 2018 vzpomeneme 
17.  výročí úmrtí pana Jaroslava 
Křiváka. Všem, kdo si vzpomenou, 
děkují manželka a  dcery se svými 
rodinami.

Žádný čas není tak dlouhý, aby dal 
zapomenout.
Dne 7.  února 2018 uplynulo 
20  smutných let, kdy nás opustil 
náš drahý manžel, tatínek, dědeček 
a  pradědeček, pan Antonín Dohnal. 
Stále vzpomínají manželka, dcery a syn 
s rodinami.

Prázdná jsou místa, kde zazníval Tvůj 
hlas, však vzpomínka na  Tebe zůstane 
navždy v nás.
Dne 22.  dubna 2018 vzpomeneme 
8.  smutné výročí úmrtí Martina 
Novosada. S láskou vzpomínají rodiče, 
bratr Milan s rodinou, rodina Konečná 
a Cíchova.

VZPOMÍNKY
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Společenská kronika listopad 2017 – leden 2018
NAROZENÍ  
Prosinec
Petr Remeň

Leden
Hermína Kotačková
Andrea Crlová

ÚMRTÍ  
Listopad
Jaroslav Dohnal
Jiří Straňák

Prosinec
Marie Pomykalová
Marie Kůtová
Marie Schenková

Leden
Marie Jurásková
Růžena Vlková
Radek Chytil

STATISTIKA OBYVATEL MĚSTA HLUK ZA ROK 2017     

Počet obyvatel k 31. 12. 2017 – 4 278

Narození – 34 dětí (z toho 19 dívek a 15 chlapců)
Úmrtí – 44 obyvatel (z toho 32 žen a 12 mužů)

Přihlášení k trvalému pobytu – 63 obyvatel   
Odhlášeno – 60 obyvatel

Počet svateb – 15

Dne 9. března 2018 jsme vzpomněli  
40. výročí úmrtí našeho otce 
a  dědečka, pana Miroslava Míška. 
Za  tichou vzpomínku děkují dcera 
Marcela a  syn Miroslav s  rodinami 
a rodina Dostálova.

Když naplnil se čas, člověk odchází. Žije 
však v nás, v našich vzpomínkách.
Dne 25.  března vzpomeneme 
4.  smutné výročí, kdy nás opustila 
naše maminka, babička a prababička, 
paní Jarmila Tarnoczyová. Za tichou 
vzpomínku děkuje dcera s manželem, 
syn a vnoučata s rodinami.

Byli jsme dva. Dva na  vše – na  lásku, 
na život, na boj i bolest i na hodiny štěstí. 
Dva na výhry i prohry, na život i smrt… 
Dva!
Dne 14.  ledna jsme vzpomněli 
nedožité 80. narozeniny naší drahé 
maminky, babičky a prababičky, paní 
Vlasty Dufkové.
Dne 1. února jsme vzpomněli nedožité 
85. narozeniny jejího manžela, našeho 
drahého tatínka a  dědečka, pana 
Stanislava Dufky. S láskou vzpomínají 
a  za  tichou vzpomínku děkují syn 
Stanislav a dcera Hana s rodinou.

Odešla a více se nevrátí, vzalas s sebou 
vše, co se náhle ztratí, marné je naříkat, 
nic se již nezmění, jen ve vzpomínkách 
se vše ocení.
Dne 5. května 2018 to budou 4 roky 

od  úmrtí paní Emílie Macekové. 
S  láskou vzpomínají manžel, dcera 
s rodinou a syn s rodinou.

Kdo Vás znal, vzpomene, kdo Vás měl 
rád, nezapomene.
Dne 6.  února 2018 jsme vzpomněli 
1.  výročí úmrtí naší maminky, 
babičky a  prababičky, paní 
Marie Štěfaníkové. 8.  února 

jsme vzpomněli 26.  výročí úmrtí 
jejího manžela Františka Štefaníka. 
Za  tichou vzpomínku děkuje syn 
s rodinou.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl 
rád, nezapomene.
Dne 23.  dubna 2018 vzpomeneme 
13.  smutné výročí úmrtí pana 
Lubomíra Stojaspala. Všem, kteří 

vzpomenou s  námi, děkují matka, 
manželka, synové a  sestra Alenka 
s rodinou.
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Dne 23. února 
2018 oslavili 55 let 
společného života 
manželé Marta 
a Antonín Kupcovi. 

Za jejich lásku, obětavost a vychování 
děkují a do dalších let hodně pevného 
zdraví, štěstí a Božího požehnání přejí 
synové Pavel a Libor s rodinami.

27. února 2018 oslavila 
naše maminka, babička 
a prababička, paní Anna 
Vozárová životní jubileum 
80 let. Do dalších let Ti, milá 

maminko, přejeme hodně zdraví a Božího 
požehnání.
Tvoje děti, vnuci a pravnuci.

Dne 8. března 2018 se dožil 
krásných 80 let náš tatínek, 
dědeček, pradědeček, strýc 
a švagr, pan Josef Říha. Hodně 
štěstí, zdraví a Boží požehnání 

mu do dalších let přejí přítelkyně Anička, 
dcera Helena s manželem, syn Pavel 
s manželkou, 5 vnoučat a pravnoučátka 
Sárinka, Filípek, Bořivojek a Viktorek posílají 
sladkou pusu.  

Dne 6. dubna 2018 oslaví 
životní jubileum 90 let naše 
kmotřenka, paní Antonína 
Štefaníková.
Hodně zdraví, štěstí, 

spokojenosti a Božího požehnání přeje celá 
rodina.

BLAHOPŘÁNÍ
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Každoroční oceňování hluckých sportovců se již stalo 
tradicí. Letošní sedmý ročník ohodnotil ty nejlepší v šesti 
kategoriích – jednotlivci, kolektivy, síň slávy, mladí talen-
tovaní sportovci a nově také v kategorii kolektivy – práce 
s mládeží. Ani tentokrát nechybělo udělení speciální ceny.  

Úvodní část galavečera vždy patří osobnostem, které 
sportu a mládeži věnovaly podstatnou část svého života. 
Do Síně slávy vstoupili fotbalisté Ladislav Straka, Antonín 
Ševčík a František Štefaník, volejbalista Pavel Dohnal a Ja-
roslav Soviš, který vynikal v atletice.

Nejlepším kolektivem bylo vyhlášeno florbalové „A“ 
družstvo před druhým klubem Armwrestlingu a třetím fot-
balovým „A“ družstvem mužů.

V kategorii mladých talentovaných sportovců byla oce-
něna florbalistka Anna Gálová, fotbalista Adam Konečný 
a fotbalistka Vanesa Zlínská. Speciální cenu si odnesla bas-
ketbalistka Antonie Beníčková a judista Filip Hájek. 

Nově se udílela cena kolektivům za práci s mládeží. 
Uznání se dostalo basketbalové přípravce, mažoretkovému 
družstvu Mazlinky a mladším žákům fotbalového družstva.

Sportovec města Hluk za rok 2017
Jan Dohnal, talentovaný fotbalista, 

obhájil loňské prvenství a i v letošním roce 
byl zvolen nejlepším sportovcem města 
Hluk za rok 2017. Druhým nejlepším se stal 
pákař Dušan Tesařík a třetí místo obsadil 
florbalista Tomáš Olbert. Dalšími oceněný-
mi v kategorii jednotlivců byla mažoretka 
Klára Nováková a fotbalista Tomáš Martiš. 
Speciální cenu získala mladá talentovaná 
tanečnice Veronika Dufková.

Speciální cena byla udělena Jakubu Do-
hnalovi za běh na 386 metrů, které zdolal 
při stíhání zloděje, jenž jim vykradl dům. 
Toto ocenění si zasloužil nejen za podaný 
sportovní výkon, ale především za projeve-
nou odvahu.

Souběžně s oceňováním sportovců pro-
bíhal bohatý kulturní program, ve kterém 

tradičně vystoupily mažoretky s netradičním pásmem, ten-
tokráte v pyžamech a na židlích. Mladí ochotníci z divadla 
Bumbác se roztančili v rytmu Hříšného tance. Hlucké Kle-
betnice přenesly návštěvníky na Divoký západ, kde mohli 
sledovat žhavý kankán i zpívající Tornádo Lou. Nechyběla 
ani procítěná recitace polonahého Martina Dostala. Zaplně-
ný sál dokázaly utišit až melodie Enni Morriconeho v podá-
ní ženské cimbálové muziky Ženičky. Nechyběla ani jízda 
králů folklorního souboru Okluky. Velkým překvapením se 
stalo vystoupení finalistky soutěže Československo má ta-
lent a milovnice psů Aleny Smolíkové se svou fenkou Keysi, 
stejně jako komické vystoupení Tomáše Matonohy.

O plynulý průběh večera se starala čtveřice šikovných 
a osvědčených moderátorů – Iveta Remeňová, Martin Do-
stal, Tereza Kotačková a Vít Holec starší. Režisér a organi-
zátor večera Karel Bojko opět dokázal, že je nevyčerpatelná 
studnice nápadů. Pro všechny přítomné připravil znamenitý 
galavečer.

 Iveta Mátlová
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Medailonky oceněných sportovců

Kategorie – jednotlivci

Jan Dohnal – fotbal
Od mládí velký fotbalový talent, hrával i za dorost 1. FC 

Slovácko. Tahoun mužstva v krajském přeboru. Jan je vý-
borný nejen ve středu pole, ale i jako střelec – za Hluk vsí-
til v mistrovských zápasech více než 150 gólů. Patří mezi 
nejlepší hráče v celé historii hlucké kopané. Vítěz ankety 
Sportovec města Hluk za rok 2016.

Dušan Tesařík – armwrestling
Na Mistrovství Evropy v Katovicích vybojoval svůj pre-

miérový titul mistra Evropy na pravou ruku a na levačku 
k němu přidal bronzovou medaili. Na mistrovství světa 
v Budapešti pak obsadil na pravou ruku sedmé místo.

Mistrovství České republiky – 2x zlato, 2x stříbro
Grand Prix Pepa Opava – 1x stříbro
Český pohár Kněžice – 2x stříbro

Tomáš Olbert – florbal
Ve svých čtyřiadvaceti letech se jedná o naprosto vyzrálého 

a komplexního hráče. Po návratu ze superligových Otrokovic 
patří jednoznačně k tahounům prvního mužstva mužů. Jedná se 
o obávaného střelce, mezi jeho přednosti patří nekompromisní 
přesné zakončení a taktéž hra tělem s pokrytím míčku. V aktuální 
sezóně je nejproduktivnějším hráčem Spartaku; v rámci celé sou-
těže Divize D mu v kanadském bodování patří za 49 bodů třetí 
pozice, mezi střelci je se 30 brankami dokonce druhý.

V historickém účinkování hluckých florbalistů v Poháru 
České pojišťovny zaznamenal 17 kanadských bodů, díky 
kterým se řadí do elitní desítky nejproduktivnějších hráčů 
této prestižní soutěže, kde doposud nastoupilo v jednotli-
vých týmech přes dva tisíce hráčů.

Klára Nováková – mažoretky
Již řadu let úspěšně reprezentuje Hluk v sólové disciplí-

ně „klasické mažoretky“. V roce 2017 získala na mistrovství 
Moravy a Slezska stříbro a na mistrovství České republiky 
bronz v kategorii „sólo“.

Tomáš Martiš – fotbal
Do 18 let hrál v 1. FC Slovácko a tam již prokazoval velký 

talent. Když se mu nepodařilo proniknout do mužských ka-
tegorií tohoto oddílu, rád přijal nabídku svého mateřského 
týmu TJ Spartak Hluk. Je technicky dobře vybavený s vel-
kým tahem na branku a se schopností se gólově prosadit. 
Přes své mládí patří již nyní k oporám hluckého A mužstva. 
Fotbalem velmi žije jak on, tak i jeho celá rodina, ve které 
má Tomáš velkou oporu.

Speciální cena

Veronika Dufková – tanec
Mladá talentovaná tanečnice, která působí od roku 2010 

v TK Rokaso Uherské Hradiště. Držitelka 2. nejvyšší výkon-
nostní třídy ve standardních a latinskoamerických tancích. 
Aktivně se podílí na přípravě mladších svěřenců v TK Roka-
so. Své taneční dovednosti předvádí na tanečním parketě 
po celé ČR.

Kategorie – kolektivy

Florbalové „A“ družstvo mužů
V aktuální sezóně (těsně po polovině soutěžního roční-

ku) je tento tým na vynikajícím 2. místě Divize D v těsném 
kontaktu za vedoucí Letkou Ostrava (bilance: 13 utkání, 
11 výher, 1 remíza, 1 prohra; 34 bodů). Družstvo se pyšní 
třetí nejlepší obranou a vůbec nejlepším útokem soutěže.

Hlučtí florbalisté předvádějí ofenzivní florbal atraktivní 
pro diváky, ambice týmu jsou nejvyšší – postup do Národ-
ní ligy. V letošním roce zopakovali a překonali historický 
úspěch, když se v Poháru České pojišťovny probojovali 
do osmifinálové skupiny mezi 16 nejlepších celků celé 
ČR, kde dokonce zaznamenali premiérové vítězství mezi 
českou elitou. Dalšího velkého úspěchu dosáhl Spartak 
v Bratislavě, kde v srpnu ovládl vůbec největší mezinárod-
ní florbalový turnaj na Slovensku „Slovak Open“. Dlouho-
době drží florbalisté pozici třetího nejvýše hrajícího druž-
stva mužů ve Zlínském kraji.
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Armwrestling Hluk
Hlučtí siláci v roce 2017 dokázali, že patří k elitě nejen 

na domácí půdě, ale i v Evropě a na světovém kolbišti. 
Čtveřice Dušan Tesařík, Václav Vaculovič, Jaroslav Štů-
sek a Martin Zábojník přivezla z mistrovství Evropy a světa 
celkem 3x zlato, 1x stříbro a 3x bronz. Na mistrovství ČR 
přidala dvojice Tesařík a Vaculovič 3x zlato a 2x stříbro. Dal-
ších 6 zlatých, 4 stříbrné a 2 bronzové medaile z domácích 
i zahraničních soutěží pak pomohli výše jmenované čtveřici 
získat i Martin Vodák a Josef Zámečník.

Fotbalové „A“ družstvo mužů
Fotbalové A mužstvo mužů TJ Spartak Hluk je stálicí 

dobrých výkonů již pět let. Mužstvo si udržuje dlouhodobě 
vysokou výkonnost a patří po 1. FC Slovácko, Uherském 
Brodu a Strání mezi TOP 4 nejlepších mužstev v okrese 
Uherské Hradiště. V roce 2017 postoupilo do Krajského 
přeboru. Po podzimní části sezóny 2017 je mužstvo proza-
tím na vynikajícím 5. místě s 21 body a skóre 19:17. Vítěz 
ankety Sportovec města Hluk za rok 2016 v kategorii ko-
lektivů. 

Síň slávy

Pavel Dohnal – volejbal
V roce 1999 se podílel na opětovném vzkříšení volejba-

lu v Hluku, kdy dal dohromady část bývalých spoluhráčů 
a doplnil kádr mladšími posilami – v letech 2003 a 2004 
získali muži titul přeborníka okresu. Byl trenérem mládež-
nického družstva, pod jeho vedením dosáhli jeho svěřenci 
v sezoně 2002/03 třetího místa v krajském přeboru kadetů. 
Podílel se také na založení a trénování hluckého ženského 
volejbalového družstva, které se účastní okresního přeboru 
dodnes. Vedl volejbalový oddíl organizačně a významnou 
měrou se podílel na pořádání turnajů i sportovních disco-
-plesů. V minulosti se rovněž podílel na řízení TJ Spartak.

Ke sportu přivedl všech svých 5 synů (fotbalista Jan Do-
hnal je Sportovcem města Hluk za rok 2016 a 2017).

Jaroslav Soviš – atletika
Vynikající atlet, od dětství všestranně pohybově nadaný. 

Od 6. třídy začal systematicky trénovat se skupinou vede-
nou trenérem Dušanem Dobešem. Byl rychlý, měl mohutný 
odraz a hlavně chuť do sportování i závodění. Kromě sprin-
tů byl především vynikající skokan do dálky – již v 6. třídě 
překonal 5 metrů, což je zatím pro současné žáčky nedo-
stižné. Jeho výkony šly rychle nahoru, v 9. třídě se dostal 
daleko za 6 metrů. V mládežnických kategoriích byl ně-
kolikrát přeborníkem Jihomoravského kraje a medailistou 
z mistrovství ČR. Po skončení základní školy byl zařazen 
do střediska vrcholového sportu mládeže ve Zlíně. Tam už 
skákal přes 7 m, stovku uměl pod 11 sekund. Díky každo-
ročnímu zlepšení byl na vojnu povolán do pražské Dukly, 
což je stále klub, který patří k evropské špičce. Tam byl vr-
chol Jardovy výkonnosti (dálka 777 cm, stovka za 10,6 s). 
V Dukle prožil 4 úspěšné roky, po návratu do civilu už spor-
toval jenom rekreačně. Několikrát reprezentoval, po právu 
tedy patří k nejlepším odchovancům hluckého sportu.

Ladislav Straka – fotbal
Dlouholetý vedoucí dorosteneckých mužstev a člen ně-

kolika výborů. Jeho činnost je spjata s dalším zasloužilým 
funkcionářem a členem Síně slávy hluckého sportu Antoní-
nem Kočím. Jejich rukama úspěšně prošlo několik genera-
cí dorostenců a žáků. Aktivně se zúčastňoval i práce v ně-
kolika výborech. Za svoji činnost byl při příležitosti oslav 80 
let kopané v Hluku vyznamenán čestným uznáním za práci 
pro hlucký fotbal.

Antonín Ševčík – fotbal
Patřil do generace velmi úspěšného dorosteneckého 

týmu na začátku 60. let.
Hrával v mužstvu s Fanynem Halovým, Františkem Sovi-

šem, Jožů Bachanem a s dalšími kluky této slavné gene-
race.

Byl předsedou fotbalového oddílu v době největší hluc-
ké fotbalové krize, v době, kdy nikdo tuto funkci nechtěl dě-
lat. V následných letech se hlucký fotbal začal znovu zvedat 
k lepším zítřkům.

František Štefaník – fotbal
I přesto, že v mládí nebyl velkým talentem, tak se svou 

vůlí a pílí vypracoval k oporám mužstva. Hrával na pravém 
křídle a svou rychlostí a důrazem přiváděl své protivníky 
do role statistů. Z jeho důrazných akcí, které dokázali jiní 
hráči využít, padaly důležité góly. V určité době se stal také 
trenérem žákovského mužstva. I v nynější době patří k já-
dru věrných fanoušků.

Kategorie – mladí talentovaní sportovci

Anna Gálová – florbal
I když oslavila Anička nedávno teprve patnácté naroze-

niny, tak se jedná o fyzicky vyspělou a důraznou hráčku 
obranných řad družstva starších žáků. Její přístup ke spor-
tu je příkladný – nevynechá jediný trénink či zápas. Na hři-



www.mestohluk.cz

Hlucké noviny        27

šti nevypustí jediný souboj. Aniččina píle byla zúročena, 
když byla vybrána do konečné nominace Zlínského kraje 
na Olympiádu dětí a mládeže v Brně.

Adam Konečný – fotbal
V jeho fotbalové cestě ho vede jeho otec Radim Koneč-

ný, který ho trénuje nejen v Hluku, ale i v Uherském Hra-
dišti. Adam je technicky dobře vybavený, fotbalový a má 
i přesnou střelbu. Ač věkem v mladší přípravce, tak ve star-
ší přípravce patří k oporám mužstva. Adam je talentem 
od přírody.

Vanesa Zlínská – fotbal
Od útlého dětství měla velký vztah k fotbalu. V jejím ko-

níčku ji vede její otec. Vanesa je dobře technicky vybave-
na, má výbornou střelu a na hřišti má ohromný přehled. Je 
poctivá v tréninku, nevynechá jediný trénink, ať v přípravce, 
či v mladších žácích. Přestože věkově patří ještě do mladší 
přípravky, neztratí se ani v utkání žáků krajské soutěže Zlín-
ského kraje.

Antonie Beníčková – basketbal
Pochází ze sportovní rodiny – maminka hrála výborně 

házenou, dědeček Antonín Ratajský ml. a pradědeček An-
tonín Ratajský st. jsou členy Síně slávy hluckého sportu. Od-
mala vyzkoušela několik sportů, ale nakonec se rozhodla 
pro basketbal. Po obnovení činnosti basketbalové příprav-
ky vedené Mirkem Hubáčkem se zapojila do její činnosti. 
Brzy se prokázal její talent pro tento sport a rodiče ji začali 
vozit na tréninky žákyň do Uherského Brodu. Po několika 
týdnech byla zařazena do kádru děvčat hrajících krajský 
přebor žákyň. V současné době hraje v kategorii 15letých 
v základní pětce. Patří mezi opory týmu, který v této sezóně 
dosud neprohrál a má nakročeno do dorostenecké ligy. To-
nička má už dnes jasno ve své sportovní i profesní budouc-
nosti. Je přihlášena ke studiu na gymnáziu v Prostějově se 
zaměřením na basketbal a po maturitě by chtěla vystudo-
vat tělesnou výchovu a matematiku.

Filip Hájek – judo
Byl vyhlášen třetím nejlepším judistou v oddíle TJ Slo-

vácká Slavia Uherské Hradiště. Složil zkoušku (páskování) 
na vyšší technický stupeň – 5. kyu (žlutý pásek). Filip má 
za sebou celou řadu ocenění:
Lízátkový turnaj Uherský Brod – 3. místo,
Velikonoční turnaj Uherské Hradiště – 2. místo,
Pohár olympijských nadějí RAPID CUP 2017 Ostrava – 
3. místo,
Memoriál Ing. M. Thoře Uherský Brod – 2. místo,
Podzimní turnaj Vsetín – 1. místo,
MONT GROUP JUDO CUP Tvrdonice – 2. místo,
Mikulášský turnaj Kostice – 1. místo,
Šampionát Moravy mláďat Uherské Hradiště – 3. místo.

Kategorie kolektivy – práce s mládeží

Basketbal – přípravka
Basketbalová přípravka obnovila činnost před dvěma 

lety a jsou do ní zařazeny děti ve věku 5–10 let. Jejich po-
čet se postupně zvyšuje. To, co se dosud naučily, už něko-
likrát předvedly se stejně starými soupeři v Dolním Němčí 
či Uherském Brodě. Z iniciativy trenérského kolektivu, který 
vede bývalý úspěšný hráč Mirek Hubáček, byl navázán kon-
takt s oddíly Hodonína, Dubňan, Uherského Brodu a Přero-
va. Všechna družstva byla soupeři našich dětí při 1. ročníku 
turnaje přípravek pořádaného v hlucké hale. Naši byli vět-
šině z nich rovnocenným soupeřem. Ze setkání vzešla do-
hoda o pořadatelství dalších turnajů, takže chlapci se těší 
na turnaje na hřištích uvedených soupeřů. O tom, že děti 
jsou talentované a práce s nimi úspěšná, svědčí i to, že tři 
chlapci jezdí na další tréninky do Brodu a tam hostují.

Věřme, že zájem dětí o basket bude trvalý a v blízké bu-
doucnosti většina z nich nastoupí na místa starších hráčů.

Fotbal – mladší žáci
Jak má vypadat cílevědomá výchova mládeže, vidíme 

u mužstva mladších žáků. Trenéři Aleš Hrabalík a Michal 
Podškubka vedou kluky od mini přípravky. Jejich svěřen-
ci hrají technický fotbal, kterým některá mužstva převyšují, 
a to i přestože někteří hráči jsou věkem ještě ve starší pří-
pravce. Jejich umístění na 4. místě krajské soutěže Zlínské-
ho kraje dokazuje, že tato nastoupená cesta je správná.

Mažoretky – družstvo Mazlinky
Patnáctičlennou skupinu dívek ve věku 15–18 let vede 

trenérka Vendula Marková. Děvčata se úspěšně účastní 
soutěží. Mazlinky jsou držitelkami ocenění:

1. místo na mistrovství Moravy a Slezska v kategorii „kla-
sická mažoretka“,

3. místo na mistrovství ČR v kategorii „klasická mažo-
retka“.

Sportovní komise
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Jak prožívali hlučtí muži svoji neděli,
hlavně na fotbale

Neděle byla v minulém století den, který byl oprav-
du slavnostní. Po celotýdenní dřině se lidé na nedě-
li těšili a brali ji a užívali si ji jako velmi sváteční den. 
Jako mladý muž si pamatuji v Hluku velmi dobře po-
lovinu 60. let, to byla doba, kdy jsem v Hluku začal 
žít. Už za mládí jsem se zajímal o sport i kulturu, proto 
jsem byl ve styku nejen v zaměstnání, ale i v civilním 
životě se spoustou starších mužů. Byla to doba, kdy 
lidé v Hluku už neměli hospodářství, takže se mohli 
věnovat plně svému volnu. Budu popisovat hlavně ži-
vot mužů, kteří byli o generaci starší, než jsem byl já, 
to jsou muži od 40 let a výše. 

V neděli ráno si lidé trochu více pospali než v mi-
nulých dobách, jelikož jim odpadla starost o dobytek 
a domácí zvířectvo. Pán domu musel mít nachysta-
nou pěkně vyžehlenou košili, ponožky a také „vypuco-
vané“ polobotky. V klidu velmi dobře posnídala celá 
rodina a potom už měl každý své povinnosti. V této 
době hodně mužů chodilo do kostela na „ranní mši“, 
po které jich hodně nezapomnělo obejít slavnou hluc-

kou hospodu na Obecním, kde už je s natočeným 
pivem vítal šéf hospody, pan Antonín Pospíšek z Vy-
šehradské ulice. Vytvořily se skupinky lidí okolo stolů, 
kde se probíraly všechny události, které pánové prožili 
za celý týden. Ti, co pracovali v Autopalu, seděli větši-
nou spolu, ti, co byli zaměstnáni v zemědělství, měli 
svoji společnost a ti, co dojížděli pracovat do světa, 
seděli u svého stolu. Těch piv většinou moc nebylo, 
tak jedno dvě, k tomu malá štamprlička borovičky 
nebo rumu, podle chuti stolovníků. Na podzim se de-
baty točily většinou kolem toho, kolik kdo má kvasu 
a kdy se to „vypálí“. I když četníci měli své agenty, 
kteří byli ochotni požalovat, kdo má v Hluku černou 
pálenici, tak bylo v Hluku pálenic dost. Jeden pán 
z Uličky si z toho udělal dokonce živnost a pálit chodil 
po domech. Většina lidí byla totiž tolerantní a k udá-
vání nepřistoupila. V zimě se zase nosily do hospody 
„butilky“ a chutnalo se, kdo má slivovici nejlepší. Před 
polednem vyrazili na oběd a ještě po cestě si měli co 
vykládat. Protože přes týden se vařilo velmi skromně, 

Fotbalové mužstvo Hluku z roku 1965, horní řada: Jurča, Ratajský, Hrabovský, Podlas, Jiříček, Hala, v civilu Penk. 
Dolní řada: Bachan, Soviš, Taraba, Molnár?, Prajza.



www.mestohluk.cz

Hlucké noviny        29

v neděli to bylo slavnostnější, byla většinou hovězí po-
lévka, řízky nebo vepřo knedlo zelo. A k tomu nape-
čené buchty. Tehdy byla doba, kdy masa bylo málo, 
navíc se stávala na něj řada, proto bývalo většinou 
jen v neděli. Po obědě pánové odpočívali, ale už měli 
daný plán, co budou dělat. Rozdělil bych to na tři sku-
piny. 

Byli muži, kteří většinou každou neděli chodili 
na besedu ke strýčkovi, kmocháčkovi nebo svým přá-
telům spolu se svými manželkami. Druhá část mužů 
chodila každou neděli hrát taroky, mariáš či jinou ka-
retní hru. Hrálo se o desetníky u stolů, které měly tako-
vé šuplíčky na drobné penízky. Popíjelo se pivo, kdo 
měl peníze a chuť, tak neodolal a dal si hrubú štampr-
lu borovičky, rumu či vodky. Starší lidé kouřili trabuko 
a protože měli asi hodně slin, tak neváhali ji plivat pod 
stůl. Podlaha byla velmi jednoduchá, přesto nebylo co 
závidět v pondělí uklízečce, která toto musela uklízet. 
Protože tito muži byli v hospodě, jejich ženy v zimě 
chodily k sousedům na besedu, v létě si vytáhly před 
dům každá svoji stoličku a tady probíraly, co se kde 
stalo, kdo s kým chodí, kdo se bude rozvádět, kdo 
s kým drží a podobné řeči, které byly pro ženy zajíma-
vé. Ta třetí část, to byli fotbalisté. Už před fotbalem se 
stavili na Obecním, kde měli tito pánové většinou sraz. 
Fotbal byl v této době fenomén. Bylo mu v Hluku teh-
dy něco přes 40 let, což nebylo mnoho, a jiné takové 
společenské zábavy nebylo. Fandilo se hodně hlasitě, 
to dnes se už na fotbale neuvidí. Nadávalo se rozhod-
čímu, když zapískal faul domácího hráče nebo byl 
domácí borec faulován. Stávalo se, že došlo i k inzul-
taci, což býval velký průser a muselo se jezdit na dis-
ciplinárku až do Brna. Největší průser měli Hlučané 
v Luhačovicích, kde rozhodčí něco schytal a vše bylo 
svedeno na Staňu Bachanového, který měřil 150 cm. 
Když to Franta Kašparů přednesl v Brně na discipli-
nárce a přivedl Staňu, tak celá komise nevěděla jak 
řešit. Nemohla uvěřit tomu, že tento drobný človíček 
udělal v Luhačovicích takový mazec. Takže to dobře 
dopadlo. Když byl poločas, tak se celá smečka vyda-
la přes most a vedle tvrze na Obecní. Tonik Pospíšek 
byl však člověk prozíravý a podnikavý a když pánové 
přišli, měli už natočené své pivo. Někdo stihl i velikú 
štamprlku.

A při fotbale bývalo opravdu veselo. Mezi největší 
derby patříval vždy zápas s Dolním Němčím. Za Hluk 
tehdy v 60 letech hrával Franta Jiříček, kterému v Hlu-
ku nikdo jinak neřekl než „Jiřica“. Franta byl bohem 
nadaný fotbalista, který si však také rád poseděl 
v hospodě. Jednou před derby zavítal také do Dol-
ního Němčí a v hospodě u Trtků to fandové z Dolní-
ho Němčí brzy zjistili. Tak to bylo „Franto, na zdraví“, 
na „dnešní derby“ a podobně. Když přišlo k placení, 

tak chlapci z Dolního Němčí mu říkají: „Františku, co 
máš z toho, to bylo na naše přátelství“, a mysleli si při 
tom, že Jiřica dnes dohrál. Franta jim na to povídá: 
„Kluci, dobře, děkuju, já vám za to odpoledne vstře-
lím 2 góly.“ A tak se i stalo. Jiřica dal dva góly a Hluk 
vyhrál a fandům z Dolního Němčí zůstaly oči pro pláč. 
Kdo však na Dolní Němčí platil a měli z něho nejvíce 
strach, tak to byl Tonda Podlas (1943–1986). Když 
hrál, Hluk většinou vyhrál. 

Jednou, to už bylo na počátku 70. let hrál Hluk kraj-
ský přebor Brněnského kraje. Kraj, který se rozprostí-
ral od Velké nad Veličkou až po Jihlavu. Soutěž velmi 
těžká a Hluk potřeboval vyhrát v posledním zápase 
s Třebíčí o 9 gólů, což za normálních podmínek neby-
lo možné. Poločas skončil 2:1 a většina fandů už ode-
šla na Obecní. Mezitím došlo k nějaké dohodě a zá-
pas skončil 10:1. Když bratři Bohuš a Matúš Míškovi 
přišli na Obecní a začali všem vykládat, co naši kluci 
předvedli, tak jim bylo řečeno, že to bylo prodané. 
Velmi silně se však bratři na všechny obořili, že tomu 
nerozumí. Stejně to nepomohlo, ten konkurent na se-
stup nastřílel o branku víc a my jsme šli o třídu níže. 

Chtěl bych při tomto napsat také jednu historku 
mimo Hluk. V Nivnici byl rozhodčí pan Smetana, kte-
rý měl synovce v Horním Němčí. Ten s ním domluvil 
za 100 Kč, že když bude možnost, že jim pomůže 
a pískne penaltu. Hrálo se v Suché Lozi a zápas skon-
čil 1:0 pro Lózu. Po zápase přišel synovec za svým 
strýčkem a povídá mu: „Strýčku, slubil jste mně, že 
nám písknete penáltu, ale Vy jste ji pískl proti nám“ 
Strýc odpověděli: „Víš, Jurko, ale oni dali 150 Kč a 100 
Kčs Jurkovi vrátili.“

Když přišla 80. léta, došlo v hluckém fotbale ke kri-
zi. Na fotbal chodili jen ti nejvěrnější. Strýc Matěj Duf-
ka z Vyšehradské ulice hrával fotbal za války a fandou 
fotbalu zůstali. Jednou v týdnu potkali Frantu Sovišo-
vého (Sůvu), jednoho z nejlepších fotbalistů hlucké 
historie, a povídali mu: „Franto, půjdeš v neděli na fot-
bal? Když přijdeš, budeme dělat mexické vlny.“ Franta 
se zasmál a sebral to se stejným humorem, s jakým 
to strýc Matěj Dufka pronesli. Ještě se vrátím k tomu, 
co se dělo po fotbale. Obecní, to byla bašta, kde se 
scházeli nejen fotbalisté, ale i fandové. K večeři vět-
šinou klobáska nebo tlačenka s cibulí, k tomu pivo, 
něco přidal výbor, něco fandové a byla z toho debata, 
která byla zakončena zpěvem. A o tom, že kluci zpívat 
uměli, o tom není žádná řeč. Byly to zlaté časy nejen 
hluckého fotbalu, ale také lásky k fotbalu a opravdo-
vého fandovství!

Antonín Zlínský
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Hledám ke koupi rodinný dům 

nebo chalupu v této lokalitě. 

Zahrádka podmínkou. 

 

Kontakt na telefonu: 

604 641 463 

 

Sháním ke koupi byt 2-3+1 

v Hluku. 

Telefon: 739 823 546 
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Ondřej Brigula
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Tobiáš Tlach
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